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PROLETARI D IN  TOATE ŢĂRILE, UNIŢI-VĂ !

ADUNAREA GENERALĂ A COMPOZI
TORILOR Şl MUZICOLOGILOR

Muzicieni din întreaga ţară s-au întrunit miercuri 
dimineaţa în sala mică a Palatului pentru a lua parte 
la lucrările Adunării generale a compozitorilor şi mu
zicologilor.

For suprem al creatorilor, cercetătorilor şi criticilor 
din acest domeniu al culturii româneşti, Adunarea îşi 
propune să dezbată problemele muzicii noastre în pe
rioada care a trecut de la ultima Conferinţă pe ţară 
a Uniunii Compozitorilor şi să definească perspectivele 
dezvoltării ei, în strînsa şi indisolubila ei legătură 
cu realitatea socialistă, cu cerinţele spirituale ale o- 
mului nou, reliefînd contribuţia pe care muzicienii o 
aduc, alături de întregul nostru popor, sub conducerea 
partidului, la opera de edificare a României noi.

In întîmpinarea Adunării generale a compozitorilor 
in  paginile presei, în emisiunile de radio şi televiziune, 
în cenacluri, au fost dezbătute trăsăturile fundamen
tale ale muzicii româneşti contemporane, mesajul ei 
umanist, patriotic, raportul dintre caracterul naţional 
şi cel universal, abordarea unei diversităţi de stiluri 
şi procedee înnoitoare, relaţia dintre compozitor, in
terpret şi public, precum şi unele probleme ale vieţii 
Uniunii Compozitorilor.

La consfătuire iau parte, de asemenea, ca invitaţi 
reprezentanţi ai unor instituţii centrale şi organizaţii 
obşteşti, oameni de cultură şi artă

Adunarea generală a fost deschisă de Ion Dumi- 
trescu, preşedintele Uniunii Compozitorilor.

în continuare a fost adoptată următoarea ordine de 
zi: Darea de seamă a Comitetului de conducere al 
Uniunii Compozitorilor; Raportul Comisiei de revizie; 
Proiectul de statut al Uniunii; Alegerea comitetului 
de conducere al Uniunii şi a Comisiei de revizie.

Participanţii la Adunarea generală au adus un pios 
omagiu compozitorilor şi muzicologilor decedaţi în pe
rioada care a trecut de la ultima Conferinţă pe ţară 
a Uniunii.

Compozitorul Ion Dumitrescu a prezentat Darea de 
seamă a Comitetului de conducere al Uniunii, dirijo
rul şi compozitorul Dumitru Botez — Raportul Comi
siei de revizie, iar compozitorul Constantin Palade — 
proiectul de statut al Uniunii.

în cursul după-amiezii au început dezbaterile la 
primele trei puncte ale ordinii de zi, în cadrul cărara au 
luat cuvîntul acad. Mihail Jóra, Sigismund Toduţă, Wil
helm Berger, Nicolae Kirculescu, Gheorghe Ciobanii, 
George Pascu, Pascal Bentoiu, Dumitru Eremia, Mişu 
Iancu, George Deriejeanu, Liviu Comes, Alexandru 
Hrisanide, Erwin Junger, Leib Nachman, Petre Brîncuş, 
Norbert Petri, Nicolae Buicliu.

Adunarea Generală a fost salutată de Pompiliu Ma- 
covei, preşedintele Comitetului de Stat pentru Cultură 
şi Artă, şi acad. Ştefan Bălan, ministrul învăţămîntului.

Lucrările Adunării g en e ra le ^  compozitorilor şi mu
zicologilor continuă.

(Agerpres)

Realizări prin mici 
mecanizări

Una din preocupările importante 
ce stau în atenţia comitetului de 
direcţie al Fabricii de geamuri 
Mediaş este şi îmbunătăţirea con
tinuă a procesului tehnologic şi 
tehnicităţii producţiei.

în această privinţă o atenţie 
deosebită se acordă utilizării cît 
mai judicioase a fondului de 
mică mecanizare. Folosindu-se a- 
ceastă sursă de creditare, pe 11 
luni ale anului în curs, au fost 
confecţionate utilaje în valoare 
de 170 000 lei. Dintre acestea 
amintim confecţionarea a 3 dis
pozitive de tăiat geam după şa
blon,- 30 capre pe roate şi o ma
şină de şlefuit cu bandă abra
zivă.

Utilajele noi construite au o 
eficienţă economică anuală de 
peste 150 000 lei.

Pînă la sfîrşitul anului se va 
începe confecţionarea unei ma
şini de spălat şi uscat geam des
tinat securizării, terminarea şi da
rea în producţie urmînd să se 
facă în primele luni ale anu
lui 1969.

D. DIMA coresp.

Grupul social al secţiei covor pluşat a Uzinelor textile Cisnădie

S U M A R

— Startul pe pîrtia vacanţei 
de iarnă

— Cititorii ne sesizează
în pag. a Il-a

— Fapte şi repere în munca 
tineretului cisnădian

— Moş Gerilă (instantanee)
în pag. a IlI-a

După repararea aparatelor de măsură şi control a temperaturii la cuptoa
rele din secţia prelucrări la cald, a arcurilor, produse de uzina „Elastic" 
din Sibiu, urmează verificarea acestora, din punct de vedere electric, in 
atelierul de metrologie al uzinei, verificare de care răspunde Ion Şoaită. 

reparator aparate electrice (în fotografie)
Foto: FR. NUSS

La două înfreprinderi din Agnita

Resursele interne 
sínt departe de a fi epuizate

Două dinire cele mai importante 
unităţi industriale din oraşul Agnita, 
F.I.P.A. şi Fabrica de tricotaje au 
obţinut, în acest an, creşteri impor
tante la producţia globală. Prima a 
înregistrat un spor de aproape 20 la 
sută, faţă de 1967, iar a doua 5,7 la 
sută. Excedentul de producţie de
monstrează mersul ascendent, pe ver
ticală dacă se poate spune aşa, a 
două unităţi în plină prosperitate. 
Dincolo do  aceste cifre am mai coitS—

Există, în peisajul spiritual sibian 
de astăzi, o varietate a latenţelor 
artistice aproape nebănuită. Se sim
te, la modul general, un simţ aparte 
pentru frumos, căpătînd un caracter 
de masă prin antrenarea la diverse 
spectacole şi concursuri, expoziţii şi 
muzee, prin obişnuinţa de a fi la cu
rent cu noutăţile editoriale şi cu 
dezbaterile din presă. în  Sibiu, unde 
poezia pluteşte în aer ca un dar al 
veacurilor trecute, valorile afective 
ale universului uman se structurează 
în funcţie de alte greutăţi specifice. 
Nu este o impresie că în acest oraş, 
saturat de ecouri lirice, trecutul ar
tistic decantează frumuseţi nepieri
toare, sensibilizînd un mesaj de burg

aceste coordonate, oraşul şi-a adău
gat la renume o aleasă distincţie 
spirituală, avînd faima unui centru 
de întîlnire a muzelor, de eferves
centă a artelor, de convorbire a idea
lurilor. Nu este vorba, desigur, doar 
de o stereotipă reclamă turistică, ci 
de un fond adine grăitor al realită
ţilor citadine sibiene.

Este de aşteptat ca Sibiul artistic 
de astăzi să se plaseze într-o des
cendenţă organică faţă de o aseme
nea faimă a burgului, realizînd în 
spiritul actualităţii un circuit dens 
al valorilor de creaţie. Realitatea 
confirmă această teză de principiu, 
existînd în oraş o seamă de artişti 
valoroşi, afirmaţi pe plan naţional 
—. pictori, sculptori, muzicieni, scrii
torii actori etc. Se zbate, la temelia 
oraşului, un puls adine al creaţiilor 
artistice, confirmînd o recunoscută 
vitalitate spirituală locală. Faţă de 
această seră a gîndirii plastic-artis- 
tice originale, prezentă în Sibiu în 
caratele unui filon bogat, există o 
supraordonare organizatorică prin 
care nu totdeauna cauza creaţiei este 
b'ine servită. Avem convingerea că 
forul municipal pentru cultură şi 
artă nu a reuşit încă să acopere în
forme material-organizatorice adec
vate această distinsă reprezentanta, 
pe planul artei, a oraşului, nedove- 
dindu-se îndeajuns de preocupat de 
condiţiile de creaţie, de soarta lu
crărilor, de facilitarea instruirii pro
fesionale sub formă colectiv-organi- 
zată a diverselor categorii de slu
jitori ai artei.

Este de-a dreptul jenantă situaţia 
în care se află, de mai multă vreme, 
cenaclul' literal din localitate, tutelat

de către Comitetul municipal pentru 
cultură şi artă pe linia unei pater
nităţi vitrege. Cu toate multele so
licitări, şi sentimentale, şi logice, nu 
i s-a oferit o cît de modestă încă
pere pentru şedinţele săptărnînale.

Activează în acest instabil cena
clu o seamă de scriitori de valoare, 
inimoşi, spre el tind elanuri liceene, 
roadele activităţii lor sínt populari
zate prin edituri, reviste, ziare — 
numai că această amintită dezorga
nizare, patronată de forul munici
pal, canalizează creaţia pe latura ei 
strict subiectivă, personală, indivi
duală, neoferind şanse confruntărilor

Despre
Sibiul

artistic
valorice, discuţiilor constructive, 
schimbului util de păreri. (De alt
fel, ziarul nostru a mai scris despre 
aceasta, dar este pus în situaţia de 
a reveni).

O emulaţie organizată pe li
nia valorilor de creaţie artistică se 
impune la nivelul oraşului întreg. 
Iniţiativa creării unui club al oame
nilor de artă oferea o şansă utilă în 
acest sens, întreţinînd un climat al 
întîlnirilor fructuoase într-un cadru 
adecvat, fără a păstra neapărat so
lemnitatea şedinţelor fixate. Ideea a 
electrizat, făcînd grea aşteptarea ce
lor mulţi interesaţi. Profesioniştii si- 
bieni ai diferitelor forme de creaţie , 
artistică ar fi beneficiat de un meri
tat forum al întîlnirilor, în care uti
lul şi plăcutul ar fi concurat la crea
rea unei atmosfere stimulatoare. Ne 
vine greu să spunem că, parcă ig- 
norînd toate aceste motive de fapt, 
reamenajarea în scopul noii desti
naţii a acestei case a artelor înain
tează cu o condamnabilă încetineală, 
iar dacă lucrarea se va complace în 
acelaşi" ritm, probabil de roadele ei 
se vor bucura generaţiile viitoare.

Un deziderat neelucidat din pla
nul organizatoric privind perfecţiona-

tatat că, la F.I.P.A., 81 la sută din 
spor s-a realizat pe seama creşterii 
productivităţii muncii. La Fabrica de 
tricotaje, constatăm tocmai reversul: 
79 la sută, pe seama sporirii numă
rului de salariaţi.

rea vieţii de dăruire a artiştilor care 
trăiesc în Sibiu se referă la aflarea 
unei săli permanente pentru expo
ziţii. Este ştiut faptul că cea a Mu
zeului Brukenthal poate fi folosită 
doar cu intermitenţe dictate de in
teresele instituţiei, iar cea a fondu
lui plastic este evident neîncăpătoare. 
Or, precum în alte oraşe, filiala si- 
biană a U.A.P., care numără peste 
30 de membri, are toată justificarea 
în a pretinde o astfel de saiă. Si
biul — acest centru renumit al ar
telor — să nu poată oferi aşa ceva?

Desigur, rigorile unei gîndiri or
ganizatorice atente la aceste reali
tăţi nu s-ar concretiza doar în so
luţii izolate, ci ar intensifica un con- 
iexi ariistic de creaţie ia nivelul 
oraşului întreg, vitalizînd un efort 
cuprinzător pentru subtilizarea gus
tului în artă. Aceasta nu înseamnă 
o strictă închistare insulară în limi
tele oraşului şi nici măcar în cele 
ale judeţului. Se cere întreţinut un 
climat al schimburilor calitative, re
ciproc instructive, între promotorii 
artelor sibiene şi cei reprezentînd 
forţe artistice din alte oraşe, prin 
schimburi organizate de vizite lu
crative, prin 'deplasări şi invitări pe 
linie de cenacluri de creaţie. Va 
spori astfel în mod substanţial şi 
concret orizontul informaţional al 
celor angajaţi în sublimul dialog cu 
muzele, va putea fi confruntată cu 
alte experienţe viabilitatea încercări
lor novatoare, a experimentărilor de 
laborator pe care orice act de crea
ţie le implică. <

Pe de altă parte, ştim din expe
rienţa altor oraşe cît sínt de gus
tate spectacolele artistice „mixte", 
de muzică, poezie, dans, pictură. 
Acestea ar putea antrena în adevă
rate festivaluri de aleasă ţinută ar
tistică un larg şi complex colectiv 
de creatori din diverse genuri, că- 

* rora li se oferă astfel o şansă ine
dită pentru perfecţionarea şi valori
ficarea talentului creator. Implicit, ar 
avea de cîştigat, pe linia educării 
percepţiei estetice, masa largă a pu
blicului spectator, îneîntat oricînd de 
astfel de manifestări.

Sínt cîteva sugestii pe care viaţa 
artistică a oraşului nostru le-a for
mulat implicit pînă acum, noi con- 
semnîdu-le cu gîndul că vor primi 
audienţa pozitivă a celor în drept.

TITU POPESCU

Dar, şi la ; o . yniteite^şi ,|a jţltş, .re% . 
sursele doi creştere a productivităţii 
muncii sínt departe de a fi fost epui
zate. Să dăm doar citeva exemple. 
Statisticile consemnează rezultate ne
satisfăcătoare în ceea ce priveşte 
utilizarea timpului de lucru. La 
F.I.P.A., de exemplu, indicele a în
registrat doar 92,6 la sută, pe 11 
luni, iar la Fabrica de tricotaje 91 
la sută. Ambele unităţi se află de
altfel cu aceşti in d ic i cu mult sud 
media obişnuită pe judeţ şi mai ales 
sub posibilităţile reale de care dis
pun. In perioada analizată ambele 
comitete de direcţie se găsesc în 
imposibilitatea de a curma întreru
perile în cadrul schimburilor. „Buna 
organizare" a muncii îşi spune cu
vîntul. La Fabrica de încălţăminte şi 
piele, stagnările sínt provocate pur 
şi simplu din cauze subiective: slaba 
aprovizionare cu materii prime şi 
materiale a locurilor de muncă. Şi 
acest lucru se întîmplă sub privirile 
oblăduitoare ale celor care se „pre
ocupă" intens de organizarea ştiin
ţifică a producţiei şi a muncii. Ce 
folos că la F.I.P.A. se întreprind stu
dii, se elaborează măsuri, se chel-

Uúesc, bani,, ĉ i miţile . mecşmişţărt, cu 
M.T.Ó.-urile, cînd un lucru de mare 
importanţă pentru continuarea pro
ducţiei; cum este aprovizionarea, nu 
se face, nu se respectă cu rigurozi
tate. Dacă am socoti la miile de ore 
de întreruperi de care am vorbit şi 
absenţele motivate şi mai ales cele 
nemotivate, avem imaginea cît de 
cît a inepuizabilelor resurse de care
dispune unitatea, cel puţin din acest 

punct de vedere. Dar resursele nu se 
opresc aici. Nivelul scăzut al pro
ducţiei realizate de o parte însem
nată a salariaţilor este destul de 
grăitor pentru a demonstra celor 
două comitete de direcţie că fluctua
ţiile mari, chiar exagerate, produc 
perturbări în bunul mers al proce
sului de producţie. Un exemplu este 
convingător. In perioada de zece 
luni au plecat de la Fabrica de tri
cotaje 165 de salariaţi şi au venit 
180. Acelaşi lucru se poate spune

(Continuare în pag. a UI-a)

IOAN NISTOR

Lucrînd la una din presele hidraulice de trefilat mine, comunistul Gheorghe 
Braşoveanu îşi aduce aportul de mulţi ani Ia realizarea unor mine pentru 

creioane de bună calitate, produse de Iprofil .Republica“ din Sibiu

Cum şi unde asigurăm
desfăşurarea 

propagandei agricole ?
Dr. ing. T. MARIAN

Director general în Consiliul Superior al Agriculturii

In munca de propagare a cuceri
rilor ştiinţei şi tehnicii înaintate, un 
loo important îl ocupă Casele agro
nomului.

Ele au ca scop propagarea celor 
mai recente noutăţi din tehnica a- 
gricolă în rîndurile specialiştilor şi 
tehnicienilor din direcţiile agricole 
judeţene, unităţile de producţie şi 
de învăţămînt de toate gradele etc.

Casele agronomului organizează 
consfătuiri, schimburi de experien
ţă şi demonstraţii practice în vede
rea însuşirii şi extinderii celor mai 
bune şi înaintate metode de muncă.

Aici se organizează la fiecare con
sfătuire şi schimb de experienţă ex
punerea de conferinţe şi au loc con
vorbiri pe teme tehnico-economice, 
mobilizînd în calitate de lectori, pe 
cei mai buni . specialişti din institu
tele de cercetări, din institutele de 
învăţămînt superior agricol-..direcţiile 
agricole şi din producţie.

Activitatea se deslăşoară după 
programul întocmit de Casele agro
nomului în colaborare cu direcţiile 
de resort din Consiliul Superior al 
Agriculturii şi cu direcţiile agrico
le judeţene.

Casele agronomului coordonează 
şi îndrumă activitatea laboratoare- 
lor agricole din—cadrul cooperative —

De la înfiinţare şi pînă în pre
zent au fost şcolarizaţi, numai la 
Casa centrală a agronomului, peste 
37 000 de specialişti din agricultură.

Prin Casele agronomului din fos
tele regiuni au fost şcolarizate peste 
373 500 cadre.

Aceste instruiri s-au făcut pe pro
file de specialişti sau alte cadre 
din unităţile agricole. în general, 
instruirile s-au desfăşurat pe o pe
rioadă de 3—25 zile.

în scopul rezolvării cu succes a 
atribuţiilor ce revin Caselor agro
nomului s-au creat, în cadrul aces
tora, biblioteci dotate cu literatura 
de specialitate. De asemenea, sínt 
organizate la majoritatea Caselor 
agronomului laboratoare agricole, iar 
la unele dintre acestea laboratoarele 
sínt în curs de organizare.

Ca bază demonstrativă se folosesc 
címpurríe de- experienţe- u!e staţiu
nilor experimentale şi Institutelor de 
cercetări, loturile demonstrative, 
precum şi unităţile agricole frunta
şe.

în afară de conferinţele ţinute de 
lectori, urmate de discuţii, se ţin 
referate de către specialişti din pro. 
ducţie, care participă la instruiri 
contribuind astfel la completarea şi

lor agricole de producţie. (Continuare în pag. a IlI-a)

Miercurea Sibiului
de-a lungul 
şi de-a latul

#  Cine are dreptate? •  Cu autostopul după
Tele-reparatorul. . .un sacou

Deschizîndu-şi intrarea în unduiri de asfalt, o comună cu peste 
8 000 de locuitori se înscrie pe hartă cu un subînţeles apelativ de 
„Poartă a judeţului" pe care, nu fără oarecare mîndrie, localnicii îl 
folosesc de fiecare dată cînd au prilejul: M iernirpa Sibiului (s-a hotă= 
rit, în fine, că se scrie cu i) comună cu oameni foarte gospodari care 
mai poartă încă pitoreşlile „şurţuri" de doc, cu case altfel decit a l
tele, cu citeva firme care vor cu tot dinadinsul să te convingă că 
localitatea are tot ce-i trebuie. Lăsăm în urmă case zugrăvite după 
legile estetice ale locului, oprindu-ne în plin centru al reşedinţei co
munei într-un parc. Intrăm direct în miezul problemelor care ne-au 
făcut să adăstăm tocmai la „poarta de intrare a judeţului".

De-o bună bucată de vreme frun
taşii comunei se tot întreabă cu ci
ne s-or fi consultat organele de 
conducere ale Uniunii judeţene a 
cooperativelor de consum atunci 
cînd au decis, aşa, pe nepusă masă, 
să mute nişte magazine unul în lo
cul altuia. Evident, cu nimeni! O re
cunoaşte foarte răspicat vicepreşi - 
dintele uniunii, tovarăşul Deac, pre
zent la discuţia noastră. Nu este, 
se-nţelege, un secret că o unitate 
de alimentaţie publică aduce veni
turi mai mari în comparaţie cu o 
alta, dar Consiliul popular şi comi
tetul comunal de partid din Miercu
rea au serioase motive să se în
doiască de utilitatea abandonării u- 
nui local spaţios, renovat cu numai 
un an în urmă, pentru a-1 înlocui cu 
un bufet. Există în comună 6 bufe
te. U.J.C.C. motivează că spaţiul in 
care se află actualul bufet cu man
datar este inadecvat. Fie-ne permis 
să nu fim de acord. Spaţiu e destul, 
har domnului, puţintică osteneală 
în a-1 face mai arătos lipseşte. Un 
alt „serios" motiv adus în discuţie 
de către U.J.C.C. este îngustimea 
magaziei unităţii de textile-încălţă- 
minte. Ni se arată că pentru bufet 
aceasta urmează a fi lărgită. Inte
resant fel de a convinge pe cineva 
de necesitatea stricării unui lucru 
bine gîndit! E prea la mintea coco
şului ca să mai probabilizăm lucruri 
atît de sigure, aşa că ne limităm

la o scurtă întrebare: de ce nu s-ar 
putea lărgi spaţiul în chestiune 
pentru magazinul de textile? Local
nicii au propus soluţii foarte uşor 
de aplicat şi fără cheltuială. Să fie 
mai potrivit un bufet în apropie
rea şcolii, căminului cultural şi spi
talului decît ceea ce au gîndit de 
ani de zile localnicii? Ajunşi aici, 
ne vedem obligaţi să subliniem, nu 
fără surprindere că, pentru o ches
tiune privind comuna lor, organele 
locale de partid şi de stat sínt ig
norate, Socotim, de aceea, că ar fi 
necesar ca cineva să reamintească 
U.J.C.C. nişte obligaţii care au de
venit de mult timp elementare. Ne 
gîndim că Direcţia comercială ju 
deţeană ar fi organul cel mai ni
merit s-o facă . . .

Sătenii din Miercurea Sibiului îşi 
exprimă de foarte mult timp dorin
ţa de a avea în comună un maga
zin de mobilă. Vicepreşedintele 
U.J.C.C. consideră lucrul perfect 
justificat şi realizabil. îi propunem 
tocmai de aceea şi locul: unitatea 
renovată pentru transferul magazi
nului de textile! Aşa cred şi local
nicii şi nu vedem cîtuşi de puţin 
de ce n-ar fi de acord U.J.C.C. Spa
ţiu există, mobilă la fel, deci spe
răm să putem realiza, în curînd, o

(Continuare în pag. a IlI-a) 
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•  Corespondentul nostru Iustin 
Petraş, din Sibiu, ne relatează 
printr-o scrisoare că, de mai mul
te luni, pe strada Bacovia, colt 
cu Şiret, s-a spart conducta de 
apă: „Pe lingă Irosirea unei can
tităţi însemnate de apă, in por
ţiunea respectivă nu se poate cir
cula. Au fost sesizate în repetate 
rinduri organele In drept, dar nu 
s-a luat nici o măsură. Ne între
băm care este cauza acestei lipse 
de atenţie?" La aceasta noi am 
adăuga: în sarcina cui se înregis
trează irosirea in van a atitor 
m c de apă? Răspunsul îl aştep
tăm de la întreprinderea comu
nală Sibiu.

•  „Mare mi-a iost surprinderea 
cînd, acum citeva zile, am văzut 
echipe ale I.C. Sibiu incepînd 
spargerea asfaltului şi a zonei 
verzi de pe Calea Dumbrăvii pen
tru executarea şanţului de Intro
ducere a unor conducte — ne 
scrie cititorul A. Popescu. Doar 
cu puţin timp in urma începerii 
lucrărilor, în porţiunea de zonă 
verde care s-a distrus acum, au 
fost sădite flori. Să nu mai vor
bim de faptul că asfaltarea caro
sabilului şi a trotuarelor s-a fă
cut doar cu puţine luni mal îna
inte. Oare nu s-a ştiut de această 
conductă pînă acum?" în adevăr, 
este de mirare faptul că se re
petă unele practici folosite şi în 
trecut, cînd din lipsa de coordo
nare a unor lucrări edilitare s-a 
stricat ceea ce a fost făcut cu 
cheltuieli doar nu cu mult timp 
în urmă.

1 / ~ ~ i  • j *  j  •  •Cititorii
ne

sesizează
eamaamussMamxmmmmmmmmKamm

•  Din scrisoarea cititorului 
Alfred Schuller din Cisnădie des
prindem nemulţumirea semnata
rului, dar şi surprinderea noastră. 
Aşa cum stă bine unui coleg, 
fiind în staţiunea Slănic-Moldova, 
a expediat, la finele lunii octom-

I brie, pe adresa tovarăşilor săi de 
muncă, din secţia filatură a Uzi
nelor textile Cisnădie, 11 vederi. 
Mare i-a fost uimirea la întoar- ţ 
cere cînd a aflat că nici unul din 
adresanţi n-a primit vederi. încer- 
cînă să lămurească situaţia, i s-a 
spus că întreprinderea (cine de 
aci, nu se specifică) nu dă voie 
salariaţilor să primească scrisori 1 
adresate la locul de muncă. Unde

i sínt şi ce au devenit vederile nu 
se ştie. Un lucru este cert: sala
riaţii acestei unităţi nu pot intra 
în posesia scrisorilor adresate la 
locul de muncă, chiar dacă prin 
acestea li se comunică eventual 
lucruri importante pentru ei.
De ce?

•  „Strada Avram Iancu din 
Mediaş a cunoscut în ultimii ani 
transformări esenţiale — ne in
formează corespondentul nostru
l. Rucjan. De pe vechiul Drum al 
Moşnei — cum i se spunea o 
dată — au dispărut noroaiele., 
partea carosabilă a fost pietruită, 
au apărut trotuare, zone verzi", 
în continuare semnatarul relatează 
despre faptul că acum cîţiva ani 
s-au introdus conductele de apă 
potabilă. Refacerea pavajului s-a 
executat de către cetăţenii străzii 
respective, după cum s-a priceput 
fiecare. în prezent strada se pre
zintă brăzdată în lung şi-n lat de 
găuri, denivelări care împiedică 
buna circulaţie. „Cred că nu este 
o problemă de nerezolvat. Tre
buie doar puţină iniţiativă din 
partea edililor oraşului, o mică 
cantitate de materiale şi un spe
cialist care doar în cîteva ore ar 
putea readuce această stradă la 
aspectul gospodăresc pe care l-a 
avut".

0 Tot în legătură cu deficienţe 
de ordin gospodăresc — care se 
cer înlăturate — ni s-au adresat, 
individual sau în grup, mai mulţi 
locuitori ai municipiului Sibiu. 
Bunăoară, scrisoarea grupului de 
locatari (20 de semnături) ai stră
zii Ruşciorulul ne încunoştiintează 
că pe o porţiune de circa 180
m, ce a rămas neasfaltată, gro
pile sínt „la ele acasă", în care 
autobuzele I.T.S. îşi „leagănă" pa
sagerii de le vine sughiţul. Justi
ficat, semnatarii nu pretind o ime
diată asfaltare a porţiunii despre 
care-i vorba, dar cel puţin umple
rea gropilor cu balast, îneît cir
culaţia autovehiculelor să se facă 
în mai bune condiţii.

0 Cititorul Nicolae Băcilă — 
după cum mărturiseşte în cartea 
poştală — nu poate rămîne indi
ferent faţă de starea în care se 
găseşte strada Hipodromului. De 
fapt aceasta nici nu se poate 
numi stradă. Ea mărgineşte, pe o 
latură, terenul cartierului nou cu 
acelaşi nume. Din cauza noroaie
lor, mulţi locatari din noul cvar
tal de locuinţe ocolesc sute de 
metri. Este prevăzută probabil în 
planul de sistematizare. Pe acest 
considerent ar trebui stabilite şi 
trasate carosabilul şi trotuarele, 
iar prin muncă patriotică s-ar pu
tea încape amenajarea ei.

GH. SASU

Startul pe pirtia vacanţei de iarnă
Trednd peste oboseala unul efort atît de 

multidimensional al trimestrului I, învăţătorii şi 
profesorii, dovedindu-şi apartenenţa la pionierie, 
îşi vor lua de mînă micii prieteni pentru a-i 
însoţi în excursii, drumeţii, în organizarea şl 
desfăşurarea jocurilor de iarnă, la sărbătoarea 
tradiţională In jurul bradului, în orăşelul copii
lor şi-n multe alte acţiuni.

Consiliul municipal al organizaţiei pionierilor 
— continuînd o tradiţie dragă copiilor — pre
găteşte in atelierul vacantei un număr aprecia
bil de activităţi. Astfel, membrii cercurilor fol
clorice şi de creaţie literară precum şi coman
damentele pioniereşti vor avea ocazia să par
ticipe — în prima perioadă a vacanţei — la o 
interesantă şezătoare cu obiceiuri de iarnă pe 
care am întitulat-o: „Auzite din bătrîni". Din 
programul şezătorii, care se va desfăşura într-o 
sală împodobită ca de sărbătoare, nu vor lipsi 
pluguşoarele, sorcova, colindele, căluşerii şi bi
neînţeles porumbul fiert şi dovleacul copt.

Tot ca obicei de iarnă se înscrie şi preocu
parea noastră de-a pregăti un număr însemnat 
de grupuri de copii spre a prezenta urările lor. 
cu ocazia noului an, colectivelor de muncitori şl 
salariaţi din întreprinderile şi instituţiile ora
şului.

în atelierul vacanţei s-a discutat şi frămîntat
mult problema „Orăşelului copiilor". Un colec

tiv condus de profesorul Valentin Popa şl-a 
aşternut .deile pe hîrtie constituind o documen
taţie —- cum am numit-o noi — documentaţie 
care a fost încadrată în preocupările I.G.S. A- 
vî.id sprijinul moral şi material al Comitetului 
executiv al Consiliului popular sperăm că ofe
rim exigenţilor beneficiari — copiilor — un oră
şel la înălţimea curiozităţii lor.

Pentru toată perioada funcţionării orăşelului, 
pregătim programe artistice cu numere specifice 
sărbătorilor de iarnă în realizarea cărora vom 
antrena, pe lingă formaţiile şcolare, formaţii ar
tistice din întreprinderi şi colectivul Teatrului 
de păpuşi.

In agenda vacanţei se înscrie şi schimbul de 
elevi pe care*l realizăm cu municipiul Bucu
reşti. Din programul taberei celor 400 pionieri 
siblen! spicuim: vizitarea capitalei, vizitarea Mu
zeului de istorie a partidului, un carnaval la 
Palatul pionierilor, întîlnire cu actorul Horia 
Căciulescu, vizitarea orăşelului copiilor din Bucu
reşti şi multe alte lucruri frumoase pe care 
le oferă frumosul Bucureşti în 6 zile de popas.

In atelierul vacanţei se mai află în pregă
tire 0 tabără de schi la Fîntînele, un concurs 
de săniuţe, un concurs pentru cel mai frumos 
om de zăpadă, amenajarea de patinoare (şcolile 
13, 16, 17, 26), întreceri la şah şi tenis de masă 
precum şi un carnaval al activelor pioniereşti.

Pentru micii tehnicieni ai oraşului — respectiv 
pentru 80 dintre ei — pregătim o excursie de 
documentare ştiinţifică pentru zilele de 6 şi 7 
ianuarie. Programul excursiei, foarte bogat de 
altfel, cuprinde un schimb de experienţă cu 
colegii lor din Mediaş şi Tg. Mureş, vizitarea itt 
treprinderilor: „Emailul roşu” Mediaş, „Faianţa1 j 
— Sighişoara, Combinatul chimic Tîrnăveni, Fa j 
brica de mobilă Tîrgu Mureş, Termocentrala Ier j 
nut, Fabrica de zahăr Luduş, Industria sîrmei I 
Cîmpia Turzii şi altele.

Tot pentru perioada vacantei pregătim o ori
ginală şi interesantă expoziţie a micilor pictori 
din Cristian, de atîtea ori fruntaşi la diverse 
concursuri. Expoziţia se va deschide în a doua 
perioadă a vacantei de iarnă în holul Şcolii 
populare de artă.

Pe şantierul vacanţei un volum important atri
buim acţiunilor dedicate sărbătorii naţionale a 
poporului român — 30 Decembrie. Evenimentul 
va fi marcat în constelaţia activităţilor pionie
reşti prin acţiuni festive cai montaje literare- 
muzicale, concursuri „Cine ştie cîştigă*, ser
bări de o înaltă tinută artistică, recitaluri de 
poezii, toate înmănunchiate într-un poem pe ca- 
re-1 închinăm patriei socialiste.

Căutări, iniţiative, eforturi canalizate spre rea
lizare. Ridicarea vacanţei la valoarea unor a- 
mintiri fără antecedent.

Prof. ANA VINTII.Ä

Zăpada, cizută din abundenţă la munte, oferă schiorilor prilejul unei optime practicări a acestei discipline sportive

- =  S P O R T  • S P O R T  = r
Copiii de azi, viitori fotbalişti

de performanţă
Federaţia română de fotbal, în sco

pul de a crea bază învăţării acestei 
discipline încă din fragedă copilă
rie, de a da posibilitatea pregătirii 
în mod organizat pentru creşterea 
elementelor de performanţă, a decis 
înfiinţarea de echipe de pitici. Şi 
aceasta nu oricum. Fiecare form aţi’ 
divizionară are obligaţia de a se 
ocupa de creşterea micilor fotbalişti. 
Şi o stipulaţie expresă: orice forma
ţie divizionară A, B sau C trebuie 
să aibă cel puţin două echipe de 
copii, de pregătirea cărora să se o- 
cupe cadre care îndrăgesc această 
muncă, foşti jucători, antrenori sau 
instructori, în devenire antrenori. 
Desigur, echipele de copii să fie 
apoi angrenate Intr-un campionat, 
să-şi dispute jocurile, mai cu sea
mă in deschiderea celor de seniori.

Este cunoscut că în Sibiu avem 
două echipe de divizia C — A.S.A. 
şi Progresul — şi una de B — 
C.S.M.S. Conform celor de mai sus 
ar fi trebuit să existe o competiţie 
a micilor fotbalişti cu cel puţin şase 
echipe. Care este realitatea? Sin
gura divizionara B este cea care a 
introdus în competiţie două echi
pe, restul — doar să îndeplinească 
o parte din cerinţe — numai cite 
una. Astfel, turul micilor fotbalişti 
s-a desfăşurat cu cinci echipe 
(C.S.M.S. I şi II, A.S.A., Progresul 
şi Şcoala sportivă).

Din capul locului s-a plecat deci 
doar în dorinţa de a nu avea ur
mări asupra echipelor de seniori: 
atragerea de mici fotbalişti este lă
sată la voia întîmplării. Doar, despre 
piticii de la Şcoala sportivă se poa
te spune că se ocupă cadre specia
lizate — în cadrul catedrei de fot
bal — ceilalţi sínt consideraţi copiii 
nimănui. Ca atare şi rezultatele se 
văd. Echipa Şcolii sportive s-a do-

0  n o u ă  p r o m o ţ ie  
d e  a r b itr i

Pentru buna desfăşurare a com
petiţiilor de fotbal de pe raza jude
ţului Sibiu, colegiul de arbitri al 
C.J.E.F.S. a organizat un curs pen
tru formarea de noi cadre, curs ce 
a început cu 2 luni în urmă şi con
tinuă pînă în ianuarie 1969.

La acest curs participă peste 20 
foşti fotbalişti sau amatori ai ba
lonului rotund.

Lecţiile teoretice, care constau 
din predarea regulamentului de fot
bal, sínt susţinute de arbitri cunos
cuţi — Cornel Niţescu, Ion Palade, 
Andrei Tudor şi Miron Steva.

Prin pregătirea de noi cadre, co
legiul de arbitri se va întări cu ele
mente corespunzătoare şi totodată 
se măreşte numărul de arbitri, a- 
sigurîndu-se conducerea în bune 
condiţii a tuturor jocurilor oficiale.

GH. TOPÎRCEANU coresp.

vedit cea mai bună. Ea ocupă pri
mul loc în clasamentul turului.

Raportat la marele număr de co
pii existent în Sibiu, în dorinţa să 
îmbrace tricoul clubului sau aso
ciaţiei, ne dăm seama cit de puţin 
s-a făcut şi se face în acest dome
niu. Şi dacă se va continua tot aşa, 
nici în următorii doi-trei ani oraşul 
nostru nu va avea echipe de ju
niori capabile să iasă din jocul mo
dest în care se comportă cele de 
astăzi. Aşa se va ajunge ca schim
bul formaţiilor de seniori să se fa
că cu elemente aduse din alte părţi, 
„importare" — aşa cum avem sufi
ciente exemple — sau să nu existe 
cîţiva tineri jucători care să me
rite promovarea în rîndul primei 
garnituri. Este suficient să exempli
ficăm prin situaţia de la C.S.M.S. 
într-un an şi jumătate de abia s-au 
putut promova doi jucători de la 
juniori (Schwartz şi Mihai) — azi 
titulari. Nu este mult prea puţin 
fată de necesităţile echipei care a

ANIVERSARI
’0 Se împlinesc 133 de ani de la 

naşterea lui Petre S. Aurelian, agro
nom şi economist român (m. 1909).

TIMPUL
’0 Soarele răsare la 7 h şi 42 m 

şi apune la 16 h şi 36 m. Vreme 
rece cu cerul variabil, mai mult 
senin noaptea. Vîntul va sufla slab 
din sectorul nord-estic. Minimele 
vor fi cuprinse intre —10 şi —12 
grade, iar maximele vor oscila în
tre —4 şi —2 grade.

CINEMA
SIBIU: PACEA: Hombre (orele 

8,30: 11,00; 13,30: 16,00: 18,30: 21,00): 
TINERETULUI: Heidi (orele 10,00: 
12,00; 14,30; 16,39; 18,30; 20,30); AR
TA: Colivie pentru doi (orele 10,00; 
12,00; 14,30; 16,30; 18,30; 20,30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Fiul Iui 
Tarzan (orele 9,00; 11,15; 14,00; 16,30; 
19,00; 21,15); TINERETULUI: Testa
mentul unui paşă (orele 10,00; 16,30; 
18,30; 20,30); UNIREA: împuşcătura 
(orele 10,00; 16,00; 18,00; şi 20,00).

CISNĂDIE: POPULAR: Balul de 
sîmbătă seara (orele 11,00; 14,00; 
16,00; 18,00 şl 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Inimă nebună... 
nebună de legat (orele 10,00; 16,00; 
18,00 şi 20,00),

fost obligată să apară de multe ori 
cu improvizaţii în formaţie? Dar 
despre aceasta vom vorbi cu alt 
prilej.

Ridicăm această problemă acum 
cînd formaţiile divizionare fac ana
liza activităţii şi comportării în ac
tuala ediţie a turului campionatului 
şi cînd se stabilesc măsuri concrete 
care să ridice nivelul de joc al e- 
chipelor. Aceasta în dorinţa ca în 
planurile ce se elaborează să-şi gă
sească locul şi obiectivele care să 
ateste preocuparea încă din primă
vara anului viitor faţă de cea mai 
tînără generaţie de fotbalişti, faţă de 
schimbul de mîine al juniorilor şi al 
seniorilor. Se cere deci o mun'că în 
perspectivă, temeinic organizată şi 
perseverent condusă, îneît elemen
tele ce le creştem astăzi să devină 
fotbalişti care să satisfacă preten
ţiile justificate ale numeroşilor iu
bitori ai acestui sport din oraşul 
nostru.

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE:
Romanţă pentru trompetă (orele
18.00 şi 20,00).

BAZNA BAI: Djura (orele 17,00 
şi 19,00).

OCNA SIBIULUI: Freddy, loveşte 
tu întii (orele 17,00 şi 19,00), 

COPŞA MICA: POPULAR: Taffy 
şi vînătorul (orele 17,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST; 
Ultima noapte a copilăriei (orele
17.00 şi 19,00).

RADIO
Buletine de ştiri: 5,00; 5,30; 6,00; 

6,30; 9,00; 11,00; 13,00; 15,00; 20,00; 
24,00; 1,00; 2,00; 4,00 (programul I); 
7,30; 10,00; 12,00, 14,00; 18,00; 19,00; 
21,00; 23,00; 0,55 (programul II).

Radiojurnale: 7,00; 16,00; 22,00
(programul I); 17,00 (programul II).

Emisiuni literare: 8,25 —- Moment 
poetic. Versuri de Titel Constanti- 
nescu; 9,30 — Odă limbii române 
■0, Comori ale limbii noastre; 12,20 
— Cronica teatrală de Valentin Sil
vestru; 14,10 — Emisiune pentru şco
lari. Ciclul „Istoria literaturii româ
ne" — Dramaturgia originală între 
cele două războaie mondiale — co
media satirică; 15,15 — Biblioteca 
de literatură română. Ştefan Augus
tin Doinaş: Versuri; 17,15 — Tribu
na radio; 21,05 — Oameni de sea
mă: Aron Pumnul; 22,40 — Moment 
poetic. Versuri de Kipling şi Varna- 
lis (programul I); 10,30 — File de 
legendă; 17,15 — Mioriţa; 18,05 — 
„Tutunul" de Dimităr Dimov (pro
gramul II).

„50 de ani
de la luptele 
muncitoreşti 
din decem

brie 1918“
Din iniţiativa organizaţiei U.T.G. 

de la în trep rindere^  poligrafică Si
biu, a avut loc, luă?; 9 decembrie 
a.c., în sala clubului din strada 
Avram Iancu, simpozionul „50 de 
ani de la luptele muncitoreşti din

decembrie 1918", la care au partici
pat tinerii din poligrafie, cadre de 
conducere, tipografi veterani şi 
vechi militanţi ai mişcării muncito
reşti din localitate.

Cu acest prilej tovarăşul Ionel 
Cheregi a vorbit despre marile bă
tălii de clasă purtate de proletaria
tul din ţara noastră după termina
rea primului război mondial, în de
cembrie 1918, accenţuînd înrîurirea 
pozitivă pe care a avut-o asupra 
exploataţilor de la noi şi de pre
tutindeni victoria Marii Revoluţii 
Socialiste din Octombrie. Evocînd 
secvenţe din istoria mişcării mun
citoreşti din România, vorbitorul a 
subliniat importanta clarificării ideo
logice din anii următori, constitui
rea, în mai 1921, a Partidului Co
munist Român, detaşament de avan
gardă al clasei muncitoare, şi 
victoriile obţinute de poporul ro
mân în construcţia socialismului, sub 
conducerea înţeleptului său călău
zitor şi încercat conducător.

Tovarăşul Cornel Chivariu, par
ticipant la grevele tipografilor si- 
bieni din perioada interbelică, a evo
cat momente şi emoţionante exem
ple de conştiinţă şi solidaritate pro
letară în lupta împotriva exploa
tării, iar tovarăşul Viorel Muntea- 
nu a vorbit despre condiţiile grele 
de muncă din magherniţele patrona
le, în comparaţie cu situaţia de as
tăzi şi cu perspectivele tot mai lu
minoase pe care le oferă desăvîr- 
şirea construcţiei socialiste în tara 
noastră.

Simpozionul a continuat cu dia
loguri amicale între veteranii pre
zenţi şi tinerii muncitori din poli
grafie, pe teme profesionale, înche- 
indu-se cu muzică şi dans.

Muzică simfonică: 14,30; 15,30;
17,00; 17,30; 23,45 (programul I);
8,25; 10,05; 10,55; 12,15; 13,15; 13,50; 
15,00; 16,25; 19,05; 20,00 ; 23,07; 24,00 
—1,00 (programul II).

Muzică uşoară şi de jazz: 6,05; 
8,30; 11,25; 12,00; 13,20; 16,10; 19,00; 
19,50; 20,30; 21,25; 22,45; 0,05—5,00 
(programul I); 9,30; 12,05; 14,35;
16,00; 17,10; 18,25; 19,55; 22,10; 22,40;
23.45 (programul II).

Muzică populară: 5,05; 10,30; 12,30; 
15,05; 18,05; 19,30 (programul I);
7,00; 13,00; 14,10; 16,15 (programul 
II).

TELEVIZIUNE
11.00 Curs de limba germană 

(reluarea lecţiei de miercuri).
11.30 TV pentru specialiştii din agri

cultură.
12.00 TV pentru specialişti. Ciclul 

„Medicină".
12.30 închiderea emisiunii de dimi

neaţă.
17.30 Telex TV.
17.35 Pentru elevi. Consultaţii la 

chimie (clasa a Xll-a).
18,05 Curs de limba rusă «*'

(lecţia a 36-a).
18.30 Studioul pionierilor.
19.00 Telejurnalul de seară.
19.30 Publicitate.
19.45 Medicul vă sfătuieşte. Aţi 

răcit? De ce?
20.00 Roman-foileton: Forsyte Saga 

(VII).
20,50 „Mens sana in corpore sano".
21.35 Lira — emisiune de versuri.
22.00 Trepte spre viitor. „Şoseaua 

rotundă".
22,20 Seară de romanţe.
22.45 Telejurnalul de noapte.
23.00 închiderea emisiunii

S. GHEORGHE

in cadrul 
lunii

cadourilor
Magazinele de specialita

te sínt bine aproviziona

te cu articole potrivite 

pentru cadouri: tricota

je, parfumerie, maroclii- 

narie, confecţii şi încăl

ţăminte, ţesături de mă

tase, articole de podoabă, 

ceasuri, produse zaharoa

se şi băuturi.

LUNA

I.C.S. Textile - încălţăminte Sibiu
a organizat în cadrul magazinului „Iepuraşul“, din str. Nicolae 
Bălcescu nr. 29, un raion cu articole pioniereşti, care este bine 
aprovizionat cu toate cele necesare ca: uniforme, cămăşi, cra

vate, insigne, inele pentru cravate etc.

întreprinderea de electricitate Sibiu
angajează de urgenţă:

— ingineri proiectanţi energetici
— economişti principali
— revizori contabili
— proiectanţi energetici
— electricieni bobinatori
— electricieni linii şi staţii
— muncitori necalificaţi

Informaţii suplimentare se pot primi de la serviciul personal 
din I. E. Sibiu, str. Uzinei nr. 7, telefon 1 48 50, interior 292.

î n t r e p r in d e r e a  „ F la m u r a  r o ş i e “ S ib iu
angajează de urgenţă:

— 7 ingineri proiectanţi principali, în specialitatea cons
trucţii maşini cu o vechime de 3 ani

— 1 fizician absolvent al facultăţii de matematică şi fi
zică — secţia fizică — cu vechime de 3 ani

— 1 matematician — absolvent al facultăţii de mate- 
matică-fizică — secţia matematică, cu vechime de 
3 ani

— 3 proiectanţi S.D.V.-uri, vechime minimă ca proiec
tant 1—3 ani

— 1 proiectant II — utilaje
— 1 tehnician I — specialitatea mecanică, vechime mi

nimă 5 ani
— 1 tehnician I — specialitatea chimie, vechime minimă 

5 ani
— 1 bibliotecar cu studii medii, să cunoască la perfecţie 

două limbi străine
— 1 arhivar.

Informaţii suplimentare la biroul personal.

F a b r ic a  d e  c o v o a r e  „ D u m b r a v a “  S ib iu
angajează urgent:

— un fochist
— doi ajutori de maiştri filatori

pentru unitatea II din str. Rîului.

Oficiul municipal P. T. Sibiu
angajează:

— vînzători ambulanţi pentru difuzarea presei. 
Doritorii se vor adresa la telefon 1 10 34.

"'■*......... ................................................. -......■ mu»™......................... .

I, I, S. Antrepozitul frigorifer Sibiu
angajează:

— electricieni categoria a Vl-a — a VIII-a
— muncitori necalificaţi.

Informaţii suplimentare se dau zilnic la biroul personal, 
telefon 1 28 77, interior 3.

Şcoala de şoferi profesionişti 
Turnişor-Sibiu

angajează:
— instructori practică conducere auto, cu o vechime 

minimă de 5 ani
— mecanici auto cu vechime minimă de 3 ani
— electricieni forţă, cu vechime minimă de 3 ani
— paznici
— impiegaţi mişcare auto
— administrator grup imobile
— frizeri cu vechime minimă de 3 ani

Iprofil „Republica“ Sibiu
angajează:

— un merceolog I sau II
cu stagiul de vechime şi studii corespunzătoare, pentru servi

ciul aprovizionării.
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Fapte şi repere în munca 
tineretului cisnădian

In prezenţa întregului birou oră
şenesc de partid, a unor Invitaţi din 
întreprinderi şi şcoli, s-a desfăşurat, 
într-o atmosferă de muncă şi disci
plină, conferinţa organizaţiei orăşe
neşti CisnSdie a U.T.C.

Problemele ivite nu au fost puţine, 
şi ele gravitau în jurul unor aspecte 
esenţiale ale muncii de educaţie co
munistă desfăşurată de Comitetul 
orăşenesc al U.T.C. în perioada care 
a trecut de la ultimele alegeri. Din 
ele am desprins cîteva care repre
zintă aspecte esenţiale ale muncii de 
organizaţie din oraşul textiliştilor.

Munca în producţie, pregătirea 
profesională în vederea ridicării ca
lificării au constituit, de la început, 
pentru tinerii de la Uzinele textile, 
fabrica „Mătasea roşie" şi întreprin
derea „11 Iunie" obiectiv de prim 
ordin al luărilor de cuvînt. Aflăm 
din darea de seamă că pe primele 
10 luni ale anului la Uzinele textile 
şi la fabrica „Mătasea roşie" planul 
de producţie a fost realizat şi înde
plinit la toti indicii, atît cantitativ, 
cît şi calitativ şi valoric. La aceasta 
şi-au adus contribuţia, spunea ute- 
cistul Gheorghe Neculcea, şi cei 
1 000 de tineri de la Uzinele textile 
ca şi cei peste 400 de la „Mătasea 
roşie".

Vorbind despre stilul de muncă, 
conferinţa a apreciat ca nu întru 
totul satisfăcătoare modalitatea de 
acţiune a Comitetului orăşenesc 
U.T.C. Acesta n-a reuşit, pe întreaga

perioadă a desfăşurării activităţii şi 
în modul cel mai eficient, să antre
neze la munca politică de masă or
ganizaţiile U.T.C. din oraş, mărgi- 
nindu-se la procedura muncii mai 
mult individuale, şi de aici inefi
cienta educativă a multor acţiuni. 
Ne explicăm: din totalul tinerilor de 
la cele trei mari întreprinderi din 
oraş, abia 25 au reuşit să obţină 
steluţa de fruntaş în producţie. Ana- 
lizînd activitatea comisiilor sociale 
şi profesionale, care au făcut prea 
puţine in domeniul muncii lor, D. 
Stamate a propus formarea, în între
prinderi, a unui colegiu profesional 
care să studieze aspectele încadrării 
tineretului în producţie, problemele 
Iul profesionale şi de viată.

Referindu-se la munca politică des
făşurată în organizaţii de către Co
mitetul orăşenesc, Gheorghe Văduva 
a subliniat modul inoperant, adesea, 
al unor acţiuni şablon. Remediul 
pe care l-a propus: crearea, in în
treprinderi, a unor cercuri organi
zate de studiere sistematică a lite
raturii de partid. In aceeaşi ordine 
de idei eleva V. Gheorghiu a atras 
atenţia ca noul comitet să-şi mă
rească ponderea preocupărilor în 
şcoli, unde, deşi la 1 decembrie pro
centul notelor de promovabilitate 
era de 95 la sută, se resimt încă

minusuri, mai ales în ce priveşte 
pregătirea politică şi moral-cetăţe- 
nească a unui insemnat număr de 
elevi.

O mai sporită grijă pentru cercu
rile teoretice şi practice pe materii 
— e ceea ce a pretins de la noul co
mitet profesorul Alexandru Hudi-
teanu.

Cît priveşte munca cultural-artis- 
tlcă pe care va trebui s-o desfăşoare 
noul comitet, ea nu va mai putea 
avea un caracter accidental. Măsura 
stabilită în programul de activitate 
de a se crea, la nivelul oraşului, un 
ansamblu cultural-artistic al tinere
tului, este, în concepţia Iul Gheorghe 
Văduva, un potrivit remediu.

In încheierea discuţiilor, din par
tea Comitetului judeţean al U.T.C., 
a luat cuvîntul tovarăşul Viorel 
Pescaru, care a cerut noului comitet 
să desfăşoare o mai intensă muncă 
politică şi moral-cetătenească, atră- 
gînd în acest sens cadre cu pregă
tire şl simţ de răspundere.

Nivel înalt al discuţiilor, spirit de 
răspundere pentru îndeplinirea an
gajamentelor şi sarcinilor, hotărîri de 
esenţă, toate acestea, au fost coor
donatele de lucru ale conferinţei 
orăşeneşti Cisnădie a U.T.C.

N. PETROVICI

In atenţia 
cinefililor

Joi, 12 decembrie, in cadrul 
cinematografului „Arta", conti- 
nuînd tradiţia însoţirii tilmelor cu 
prezentări documentare şi atrac
tive despre creatorii şi realiza
torii cei mai reprezentativi în 
cinematografia mondială, despre 
şcolile şi curentele cărora apar
ţin, se va organiza o expunere 
pe tema: „Noutăţi în cea de a 
şaptea artă (programe de flaschuri 
cinematografice). Prezintă avocat 
Ovidiu Isac. în continuare, va 
rula filmul cehoslovac Colivie 
pentru doi.

Arborele legendar
La o răscruce de drumuri, din raza comunei Rafaila, judeţul Vaslui, un 

plop maiestuos domină cimpia. După afirmaţiile cercetătorilor, arborele a 
împlinit venerabila vîrstă d e . . .  500 de ani. El atrage numeroşi admiratori, 
impresionat! de longevitatea sa, cît şi de dimensiunile sale. Pomul are o 
înălţime de peste 20 de metri, iar diametrul tulpinei întrece 5 metri.

Devenit legendar, despre faimosul arbore se spune că în tinereţe a fost 
martor la trecerea oştilor lui Ştefan cel Mare prin acele plaiuri moldovene. 
Impresionat de frumuseţea plopului, domnitorul ar fi poruncit oştenilor să 
facă un popas în jurul lui.

Comenzi externe 
sporite

pentru anul 1969
Produsele întreprinderii IPROFIL 

„Republica" din Sibiu cuceresc un 
loc tot mai solid pe pieţele externe, 
competitivitatea lor cu produsele 
altor ţări fiind atestată de comen
zile sporite pentru anul 1969.

Astfel beneficiarii din Olanda au 
făcut comenzi de dulapuri finisate 
cu lacuri carbomldice de peste sută 
la sută fată de anul 1968 şi cu 50 
la sută mai multe garnituri de bu
cătării decît în anul curent.

Din Anglia întreprinderea a pri
mit comenzi pentru importante can
tităţi de măsuţe cu plăci melaminate, 
creioane ceramice HB.

întreprinderea sibiană va mai livra 
în Norvegia, secretar-skole cu 3 ser
tare şi uşi rabatabile din furnir de 
stejarj în U.R.S.S., etajere E 6, bu
cătării „Dafin" şi cuiere „Tia": în 
Turcia, va exporta cantităţi sporite 
de creioane ceramice şi creioane 
chimice colorate.

Ţi-ai trimis solia in vitrine, 
Moş Gerilă. Noi am tresărit bucu
roşi. Din mucava, cartoane şi be- 
culefe colorate, din imaginaţia 
decoratorilor de ferestre comer
ciale ai răsărit ca o poveste. Cea
sul anului va bate azi-mîine, ul-
timul gong. Putin trişti, pentru 
că îmbătrînim cu încă un an, pu
ţin întorşi cu gîndul către noi 
înşine, facem bilanţul anului care 
aproape s-a scurs. Şi nu la toti 
ne iese cifra cea mare. Nu la toti 
ne iese media zece. Dar dăm toti 
de-a dura un butoiaş de vin de 
către pivniţă şi ne bucurăm I oţi 
pentru anul care s-a dus şi pen
tru cel care vine. Aşa sintern fă
cuţi noi, oamenii.

In s ta n ta n ee
Dacă ai apărut în vitrine în

seamnă că azi-mîine ai să baţi la 
casele noastre cu traista plină de 
daruri. Am vrea, Moş Gerilă, să 
nu se mai repete o greşeală care 
pe noi, pe oamenii mari, ne costă 
foarte mult. Adică am vrea s& te 
rugăm să faci daruri şi oameni
lor mari, nu numai copiilor. Pen
tru că şi noi avem nevoie de da
ruri. Sintern şi noi, nimic altceva, 
decît nişte copii mai mari. Fie
căruia ceea ce merită. Ceea ce-i 
lipseşte. Simbolic, adă-le celor de 
la aprovizionarea oraşului pungi 
goale pe care să fie pictate ori 
stofe, ori chibrituri, ori biscuiţi 
ori droburi de sare — sau cite 
altele n-au lipsit din magazine. 
Să porţi pentru unii şi covrigi 
nesăraţi. Pentru cei care mai au 
încă porumbul pe cîmp adă-le 
simbolul unei unelte care să re
colteze singură. Sínt multe femei 
cu copii care s-ar lumina de bucu
rie dacă le-ai aduce bărbatul ră
tăcit de familie. Sínt şi bărbaţi 
care îşi aşteaptă nevestele. Sínt 
directori şi coordonatori cărora 
le-ar place bomboanele umplute 
cu înţelepciune. Sínt inspectori 
care aşteaptă, vezi doamne, aş
teaptă şi ei săracii, putină dem
nitate că prea i-au încovoiat unii 
şi alţii cu tot felul de peşche
şuri. Sínt mame care aşteaptă de 
la copii o sărutare nu o îmbrîn- 
citură pe scară. Sínt creatori cu 
palmele ori cu mintea, cărora lo-ar 
face mare bucurie o jucărie plină 
de duh şi de har. Sínt şi oameni 
cărora li se cuvin daruri mari 
pentru munca şi omenia lor. Şi 
aceştia te  aşteaptă. De fapt, fie
căruia, cît de perfect s-ar crede, 
îi lipseşte ceva. Nu mai face im
prudenta de a aduce daruri numai 
copiilor. Sintern şi noi, oameni 
mari, nimic altceva decît nişte 
copii maturi. Te aşteptăm, Moş 
Gerilă. Te aşteptăm cu puritatea 
şi candoarea zăpezilor.

D. GEMENEL

Lucrările de tipar, realizate la secţia olset a întreprinderii poligrafice din 
Sibiu, sínt rodul unei munci de înaliă calificare, lată-i (in fotografie) pe 
maşinistul Günther Binder şi Hanneiore Schneider, mun-itoarc, controlînd 

--------------------------- buna desfăşurare a procesului de tipărit
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adîncirea problemelor puse în dis
cuţie, prin scoaterea în evidentă a 
modului de organizare a muncii şi 
rezultatele obţinute la locul de pro
ducţie în condiţiile unităţilor res
pective.

O formă folosită pentru populari
zarea şi generalizarea procedeelor de 
lucru avansate din agricultură o for
mează vizionarea de filme documen
tare agricole.

însuşirea noţiunilor de către par
ticipanţi depinde de calitatea con
ferinţelor, de fundamentarea ştiinţi
fică a temelor dezvoltate de lectori, 
de abundenţa faptelor concrete şi 
convingătoare, de claritatea expu
nerii.

Tezele de bază ale conferinţelor 
trebuie să fie doveditoare, materia
lul trebuie expus cursiv şi armonios, 
sprijinindu-se pe logică. Numai o 
astfel de conferinţă, dacă se tine 
seama de componenta, nivelul şi 
pregătirea auditorilor, poate capta 
atenţia acestora, interesîndu-i şi îm- 
bogătindu-le cunoştinţele.

Este necesar ca la Casele agro
nomului să se pună un accent deo
sebit pe coreferatele ce se susţin 
de participanţi, însoţind prelegerile. 
Este bine să se poarte discuţii cil 
mai multe, spre a se prilejui un a- 
devărat schimb de experienţă între 
toate categoriile de specialist) din 
agricultură.

Se cere ca activitatea Caselor a- 
gronomului să se axeze şi pe vizite 
şi demonstraţii practice în cadrul 
staţiunilor experimentale, institutelor 
de cercetări ştiinţifice sau unităti 
agricole fruntaşe.

‘ Casele agronomului trebuie să or
ganizeze, cu sprijinul institutelor de 
ceşcotări şisinVătămînt fagricOU con
sultaţii orale şi în scris pentru spe
cialişti şi alti lucrători din agricul
tură. Cu sprijinul acestor specialişti, 
trebuie să elaboreze, la cerere, so
luţii tehnice pentru rezolvarea unor 
probleme pe care le. ridică proce
sul de producţie şi dezvoltarea agri
culturii.

Activitatea Caselor agronomului

litativ superior, la nivelul cerinţe
lor tot mai mari impuse de dezvol
tarea şi ridicarea gradului de in- 
tensivitate a producţiei agricole. 
Trebuie dat în primul rînd un con
ţinut mai larg muncii din cadrul 
Caselor agronomului. Prin Centrul 
do documentare agricolă, ele tre
buie să organizeze o documentare 
curentă a specialiştilor, prin asigu
rarea publicaţiilor agricole de spe
cialitate din tară şi a unor perio
dice din străinătate, strîngerea şi 
punerea la dispoziţie a specialiştilor 
agricoli din producţie a sintezelor 
privind rezultatele de cercetare pe 
probleme şi experienţe pozitive a 
unităţilor agricole fruntaşe, în cola-

Propaganda
agricolă

borare cu cercetătorii din staţiunile 
experimentale şi cei mai buni spe
cialişti din învătămîntul agricol şi 
unităţile de producţie.

Casele agronomului trebuie să ai
bă în viitor, la dispoziţie, un labo
rator agricol dotat cu aparatura şi 
utilajul necesar, unde participanţii 
la instruiri să poată deprinde a efec
tua analize legate de problemele 
importante alo producţiei.

Casa agronomului asigură îndru
marea metodică a activităţii labora
toarelor agricole din întreprinderile 
agricole de stat. şi cooperativele a- 
cjricolo de producţie în colaborare 
cu 'tîui’tihil'e întreprinderilor agrico
le de stat, staţiunile experimentale

şi uniunile cooperativelor agricole 
de producţie, precum şi a activită
ţii cabinetelor tehnice din I.M.A., 
în colaborare cu serviciile de meca
nizare.

Iată ce importantă are Casa agro
nomului în propagarea noului. In 
condiţiile actuale, centrul judeţean 
do propagandă agricolă trebuie să 
fie Casa agronomului. Este necesar 
ca aici să se organizeze toate ac
ţiunile legate de propagandă, bine- 
tnţeles sub coordonarea Direcţiei a- 
gricole judeţene.

Cred că nu este nevoie să mai 
insist asupra necesităţii existentei 
acestui lăcaş, în fiecare judeţ. Este 
însă greu de înţeles de ce tocmai 
în judeţul Sibiu se tărăgănează în
fiinţarea Casei agronomului. Sínt 
judeţe cu mult sub posibilităţile Si
biului In care au fost înfiinţate Case 
ale agronomului, înţelegind că a- 
ceste instituţii ii ajută în organi
zarea unor acţiuni care să ducă Ia 
sporirea producţiei agricole. Chiar 
dacă la început nu sínt condiţii ex
cepţionale, Casa agronomului trebu
ie înfiinţată şi Ia Sibiu.

Sínt suficiente locuri pitoreşti în 
apropierea Sibiului, ca Cisnădie, 
Sălişte etc., unde baza materială 
existentă poate asigura o desfăşura
re normală a activităţii Casei agro
nomului.

Dacă exista mai mult interes din 
partea organelor locale, această pro
blemă putea fi rezolvata de mult. Nu 
dorim ca tocmai Sibiul să se men
ţină ultimul in aceasta acţiune, a- 
vînd în vedere atît prestigiul bine
meritat al acestui judeţ pe plan 
naţional, cit, mai ales, posibilităţile 
largi de desfăşurare a unei activi
tăţi deosebit de fructuoase de pro
pagandă agricolă, la nivelul celor 

* mai -exigente cerinţe ale producţiei 
agricole moderne.

trebuie însă ridicată pe un plan ca-

Miercurea Sibiului
de-a lungul şi de-a latul

(Urmare din pag. t)

fotografie ilustrînd un nou magazin 
deschis pentru populaţie.

„Plimbarea de documentare" prin 
comună ne relevă un alt gol în a- 
provizionare. Grav şi inexplicabil 
atunci cînd există spatii comerciale 
nefolosite. Pentru un sacou, un cos
tum, palton etc. miercurenii trebuie 
să parcurgă 70 kilometri (dus-întors) 
pînă la Sibiu. Este greu de admis 
că U.J.C.C. n-ar avea posibilitatea 
să aprovizioneze un magazin de con
fecţii . . .  Cetăţenii îl aşteaptă cu 
explicabil interes.

Vorbeam úe drumurile pe oaie 
trebuie să le facă localnicii la Si
biu. Să vedem ce mijloace de trans
port oferă Autobaza T.A. Sibiu în 
acest sens. Concluzia este uşor de 
găsit: nici unui! In orice caz nici 
unul care să corespundă intereselor 
locuitorilor din această parte a ju
deţului. Singurele posibilităţi de 
transport sínt trenul (orele nu sínt 
cele mai nimerite) şi cursele de 
Cluj, Deva şi Roşia de Secaş. No
tăm că ultima localitate este o co
mună din judeţul Alba. Ne uimeşte 
că Autobaza T.A. Sibiu acordă mai 
multă atenţie unor localităţi din a- 
fară decît celor din judeţ. Locuitorii 
cer, cu netăgăduită justificare, un 
autobuz care să nu-i scoale cu noap
tea în cap şi care să-i lase la Si
biu înainte de ora 7 dimineaţa. Spu
neam doleanţa cetăţenilor, condu
cerii Autobazei T.A. Sibiu.

S-a „înfiinţat" la Miercurea şi un 
atelier pentru reparat radiouri şi te
levizoare. Ghilimelele nu sínt puse 
întîmplător. înfiinţat este intr-ade
văr un fel de a vorbi pentru că 
„Tehnica nouă", cooperativa care 
s-a angajat să asigure funcţionarea 
unităţii, şi-a uitat obligaţiile unde
va pe parcursul celor 35 de km ca
re despart Miercurea Sibiului de Si
biu. Un specialist urma să vină săp- 
tămînal la Miercurea pentru repa
raţii. Ultima lui vizită a fost atît 
de demult incit nimeni nu-şi mai 
aduce aminte cînd . . .  Sosit, în fine, 
„îngerul salvator" al tranzistorilor 
sau rezistentelor îi dă zor cu dresul 
şi o şterge tot atît de urgent spre 
casă.

încălzirea cu lemne de foc a în
cetat să mai fie o problemă pentru 
miercureni. Un depozit bine pus la 
punct este acum foarte solicitat de

populaţie. După cunoştinţa fiecăruia, 
lemnele ard, de obicei, în sobă. „Cu 
condiţia să avem de unde cumpăra 
aşa ceva" — va răspunde prompt 
un localnic. Un alt „patru" pentru 
cooperativa de consum deci.

Aflăm, apoi, cu veritabilă stupoa
re că statia de radioficare din Mier- 
curea Sibiului nu transmite pentru 
satul aparţinător, Apoidu de Sus, 
cum s-ar aştepta oricine, ci pentru 
satul Gîrbova din judeţul vecin, Iar 
Apoidu de Sus aude zilnic sfaturile 
agricole ale celor din Apoidu de 
Jos, o altă com ună. . .  După cum 
este lesne de ghicit reglementarea 
acestei anomalii revine unciuiui 
P.T.T. Am fi foarte curioşi să aflăm 
ce răspuns plauzibil poate da di
rigintele oficiului din Miercurea Si
biului, acum după nouă luni de la 
împărţirea teritorial-administrativă.

Nu putem părăsi frumoasa aşe
zare de la capătul de nord-vest al 
judeţului fără a mai formula cîteva 
observaţii pe care, în numele lo
cuitorilor comunei, le prezentăm 
pentru răspuns organelor intere
sate.

•  Cooperativa de consum din 
Miercurea Sibiului are directa 
obligaţie de a asigura fondul 
de marfă pentru nevoile popu
laţiei. Locuitorii din Apoidu 
de Sus nu găsesc, aşa cum a- 
rălam şi in ziarul de ieri, mai 
nimic.

•  Planul de aprovizionare a 
fost îndeplinit pe primele ze
ce luni ale anului doar în 
proporţie de 87 la sută, iar pe 
11 luni s-a înregistrat o rămî- 
nere in urmă de vreo 320 000 
lei. Ce calificativ trebuie a- 
cordat deci muncii conducerii 
cooperativei, de ce se tolerea
ză lipsa de activitate a pre
şedintelui şi repetatele „gafe" 
ale tovarăşului Cornel Husu- 
san, contabilul şei al coopera
tivei, foarte pripit în aplica
rea de sancţiuni şi care era 
mai-mai să dea „de rîpă" sec
torul de prestări servicii?

O Magazinele alimentare sínt ? 
aprovizionate sub nivelul po- } 
sibilităţilor în ce priveşte va
rietatea de sortimente. U.J.C.C. 
motivează cu lipsa fondului de 
marfă. Cum se explică atunci *

insistenta cu care tot U.J.C.C. 
vrea să deschidă noi unităţi?!

Carnetul de reporter păstrează pe 
filele lui multe realizări ale comu
nei. Ele fac desigur onoare celor ca
re şi-au dat osteneală. Am conside
rat însă necesar să scoatem la ivea
lă lipsurile pe care localnicii le-au 
mai semnalat unor tovarăşi care au 
promis marea cu sarea şi duşi au 
fo st. . .

R esursele interne s ín t  
departe de a ti epuizate
(Urmare din pag I)

şi despre F.I.P.A. Oare cu un per
sonal neinstruit, nocalificat se poate 
obţine o producţie de bună calitate? 
Nicidecum. Repercusiunile au fost 
simţite ia F.I.P.A., de exemplu, pînă 
la buzunarul muncitorului. Refuzu
rile de calitate s-au ridicat la sume 
de-a dreptul neverosimile pentru o 
unitate — 800 000 lei, fără să mai 
vorbim de stocurile finite de încăl
ţăminte imobilizate în magazii, care 
n-au desfacere.

Comitetul de direcţie a încercat 
să demonstreze că situaţia creată 
s-ar datora, „chipurile", unei conjuc- 
turi nefavorabile pentru unitate. 
Adică, cu alte cuvinte, încălţămintea 
uşoară, în general pentru sezonul 
cald, pe care o fabrică F.I.P.A., nu

I.a maşina de sudat P.C.V. expandat, utilaj modern cu care este în
zestrată secţia marochinărie de la fabrica „13 Decembrie" din Sibiu 
Susana Pali urmăreşte cu atenţie desiăşurarea în bune condiţiuni a 

fazei de lucru de care răspunde

«re desfacerea asigurată. Este ade
vărat că fabrica produce tot felul de 
modele pentru sezonul cald. Dar de 
la a produce tot ceea ce trece prin 
fantezia creatorilor $i pînă la utilul 
şi frumosul cotidian, pînă la înde
plinirea exigentelor crescinde ale 
cumpărătorilor, este o cale lungă. 
Tocmai de aceea, comitetul de di
recţie trebuie să se orienteze rea
list asupra modelelor care vor face 
obiectul contractărilor, să se consul- 
te cu specialiştii comerţului şi mal 
cu seamă cu marele cumpărător — 
populaţia — cel mai exigent contro
lor al calităţii, asupra căror sorti
mente să-şi îndrepte paşii procesul 
de producţie.

Faptul că s-a ajuns aici nu este 
de mirare. In anii care au trecut şi 
chiar în cele H luni din anul cu
rent, creatorii agniţeni de la cele 
două fabrici au creat sute de modele 
de tricotaje şi încălţăminte. Acesta 
este iiu lucru pozitiv. Eficacitatea 
muncii lor s-a văzut însă la contrac
tări. Numeroase modele n-au întru
nit sufragiul specialiştilor din motive 
lesne de înţeles.

Am relatat doar cîteva aspecte ale 
activităţii acestor două colective ag- 
niţene. Ele au un prestigiu bine con
turat pe scara valorilor economice 
ale judeţului Sibiu, dispunînd de rea
le posibilităţi de sporire a producţiei 
şi productivităţii muncii în anul vii
tor, pe care vor trebui să le valo
rifice.

Consfătuire 
profesională 
la Ministerul 
Învăfămînfului

La Ministerul Invăţămintului a 
avut loc, miercuri o consfătuire a 
profesorilor de fizică din liceele de 
cultură generală şl a cercetătorilor 
de specialitate din Institutul de 
ştiinţe pedagogice, în vederea mo
dernizării predării acestei discipline. 
Participanţii au analizat programa şi 
manualele de fizică ale claselor 
IX-XII şi diferitele modalităţi de în
suşire de către elevi a noilor pro
bleme ivite în fizica actuală. în ca
drul consfătuirii, s-au făcut propu
neri pentru schimbarea programei de 
fizică la examenul de bacalaureat, 
având în vedere că durata liceului 
de cultură generală s-a prelungit la 
12 clase, cu începere din anul şco
lar 1968—1969,

(Agerpres)

Institutul de cercetări „Chimi- 
gaz" Mediaş. La laboratorul de 
analize, cu ajutorul unei insta
laţii complexe de inaltă precizie 
— balanţă termo-gravimetrică-di- 
ferenţială — tehnicianul George 
Tocaci determină comportarea 
substanţelor în condiţii de medii 

şl temperaturi diferite

Foto: FR. NUSS

0  mamă is i
*

sagrumă fia l
Tirnava curgea domol, cu unde 

pufin tulburi, bolborositoare. Parcă 
voia să strige, să cheme pe cineva 
sau să blesteme. La malul ei, ci(iva 
cetăţeni priveau miraţi. Pentru o cli
pă au avut, simultan, impresia că au 
vedenii, din cauza valurilor care se 
mişcau Încontinuu. Adevărul era. 
insă, uluitor. Dintre nişte hirtii, se 
vedea ieşind mina unui copil. Era 
lucrul cei mai cert. Un copil mort. 
Fusese aruncat în apă.

Miliţia s-a deplasat de urgenţă la 
faţa locului. Copilul, un nou născut. 
Pe git purta urmele unor degete care 
îi luaseră viaţa. O mină ucigaşă îi 
întrerupsese firul vieţii ce se afla 
abia la început. Stupefacţie. Semne 
de întrebare. Al cui va fi copilul şi 
cine este criminalul? Lucrătorii de 
miliţie reuşesc în scurt timp s-o 
identifice pe mamă, O tinără de 21  
dc ani. De statură potrivită_Priveşte
cu groază la fiul ei şi se gindeşte la 
fapta sa odioasă. O cheamă Eugenia 
Precup. E dintr-o comună din jude
ţul Alba. A absolvit şcoala profesio
nală şi lucra, ca muncitoare, la tai
nele „Tirnava“ din Mediaş.

COMENTARII -

In urmă cu doi ani a cunoscut un 
băiat. 11 iubea. A rămas însărcinată, 
dar el nici n-a vrut să audă, pre- 
textind că nu-i al lui copilul. Si pe 
acest considerent a rupt prietenia. 
E. P. a tăinuit că va trebui să de
vină mamă. Nimeni, nici organele sa
nitare n-au fost înştiinţate.

Ea locuia in str. Axente Sever, la 
numărul 21. Stătea cu o colegă de-a 
ei. Aceasta, insă, s-a mutat, dezapro- 
bmdu-i relaţiile. Si a rămas singură. 
Aşa cum a fost şi in dimineaţa a- 
ceea de vară. Pe la ora 5 a simţit 
primele dureri. Trebuia, insă, să su
porte orice chin. Să n-o audă pro
prietarii sau vreun vecin. Peste vreo 
două ceasuri avea să aducă pe lume 
un băiat. Primele lui ţipete au înfio
rat-o. Se simţea ca electrizată. Apoi 
şi-a revenit. Uşa era încuiată. Dacă 
a auzit cineva1 la copilul şi-l în
toarce cu faţa în jos, pe pernă. N u ! 
N-a auzit nimeni. Revine lingă el. 
11 apucă de git şi-l apasă. U apasă 
pînă uită de sine. Cînd îşi revine, 
fiinţa plăpindă, căreia îi dăduse 
viaţă, plecase dintre cei vii.

îşi ia copilul, şi propria-i victimă, 
şi-l ascunde în dulap. Apoi, la prînz, 
se duce la lucru. Cu acelaşi calm ca 
întotdeauna. După două zile scoate 
copilul, il împachetează în ziare, por
neşte cu el la rîu şi-l aruncă în apro
piere de întreprinderea in care lucra.

O femeie tăinuieşte că va trebui 
să nască. Nici în clipele cele mai 
grele nu cere ajutor. Dimpotrivă, se 
ascunde. Acolo, între patru pereţi, 
unde n-o vede nimeni, aşteaptă să 
comită o crimă. Ce poate simţi o 
mamă care îşi ucide copilul? Anima
lele îşi dau viaţa apărindu-şi puii ... 
La ce va fi gîndit E. P. în clipele 
acelea? îşi va fi adus aminte, oare, 
de mama ei, care a crescut mai mulţi 
capii? A vrut să scape de copil, ca 
şi ce-l ce-o amăgise şi care, apoi, s-a 
spălat pe miini. In timpul cit işi va 
executa pedeapsa (temniţă grea) cu 
ce-şi va hrăni gindurile? Poate cu 
chipul nevinovat al copilului său . . .  
Legea a condamnat-o şi işi va exe
cuta pedeapsa. Fapta însă ii va ră
mâne faptă pentru totdeauna, aşa 
cum năluca propriului fiu ucis o va 
urmări toată viaţa. ,

MARIN NIŢĂ
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° N-u- Pentru un acord 
asupra dezarmării gene
rale şi to ta le

New York 11. — Trimisul special 
'Agerpres, Nicolae Ionescu, transmite: 
După mai bine de o lună de dezba
teri intense pe marginea probleme
lor dezarmării, participanţii la lucră
rile Comitetului politic al Adunării 
Generale a O.N.U. au adoptat — in 
şedinţa de marţi seara — primele 
trei proiecte de rezoluţie din multi
tudinea de t documente supuse spre 
examinarea şi aprobarea Comitetu
lui.

Astfel, a fost adoptat, cu 109 vo
turi pentru, niciunul împotrivă şi pa
tru  abţineri (vot nenominal), proiec
tul de rezoluţie prezentant de Bra
zilia, Bulgaria, Birmania, Etiopia, In
dia, Mexic, Nigeria, România, Suedia 
şi RA.U. în legătură cu „Problema 
dezarmării generale şi totale".

In preambulul său, acest document 
atrage atenţia asupra „pericolului pe 
care îl constituie pentru pace cursa 
înarmărilor şi, în special, a înarmă
rilor nucleare", subliniază „necesita
tea imperativă de a se depune noi 
eforturi în vederea realizării unui 
acord asupra dezarmării generale şi 
totale sub un control internaţional 
efectiv", „ia notă cu satisfacţie de 
acordul realizat între guvernele 
U.R.S.S. şi S.UA, privind începerea 
de convorbiri bilaterale în problema 
limitării şi reducerii atit a sisteme
lor de transportare la ţintă a arme
lor strategice, nucleare ofensive, cît 
şi a sistemelor defensive împotriva 
rachetelor balistice", şi „ia notă de 
memorandumul guvernului sovietic" 
privind înfăptuirea unor măsuri ur-

Şedinta Comisiei 
militare de armis
tiţiu din Coreea

Phenian 11 (Agerpres). — La Pan- 
munjon a avut loc o nouă şedinţă 
a Comisiei militare de armistiţiu din 
Coreea — anunţă agenţia Centrală 
Telegrafică Coreeană-

Reprezentantul părţii coreene a 
protestat pe lîngă partea americană 
împotriva acţiunilor provocatoare 
desfăşurate în ultimul timp împotri
va R.P.D. Coreene. El a arătat că, 
în luna noiembrie, în zona demili
tarizată au fost introduse care blin
date, arme automate, mortiere, tu
nuri antitanc, tunuri tară recul şi 
alt echipament greu şi arme de di
ferite tipuri. Concomitent, au conti
nuat acţiunile provocatoare de-a 
lungul liniei de demarcaţie militară, 
precum şi activităţile de spionaj şi 
încercările de infiltrare a unor gru
puri înarmate în sectorul coreean 
al zonei demilitarizate. El a rele
vat, de asemenea, că în repetate 
rînduri personalul militar american 
a deschis focul asupra personalului 
coreean, pe care l-a împiedicat să-şi 
desfăşoare activitatea în condiţii 
normale. In acelaşi timp, în zona 
de coastă au pătruns diferite am
barcaţiuni, printre care nave înar
mate, submarine şi nave destinate 
activităţilor de recunoaştere.

Menţionînd că toate aceste ac
ţiuni nu pot decît să sporească ten
siunea în aceaştă regiune, reprezen
tantul părţii coreene a cerut părţii 
americane să ia măsuri în concor
dantă cu prevederile acordului de 
armistiţiu, .pentru retragerea din 
zona demilitarizată a echipamentu
lui militar, armamentului şi persona
lului introdus în mod ilegal şi să 
pună capăt tuturor acţiunilor provo
catoare desfăşurate împotriva R.P.D. 
Coreene.

gente de dezarmare generală şi to
tală.

In paragrafele sale operaţionale 
proiectul de rezoluţie cere Confe
rinţei celor 18 state pentru dezar
mare de la Geneva să depună noi 
eforturi pentru înregistrarea unui 
progres substanţial în elaborarea 
unui acord de dezarmare generală 
şi totală, sub un control internatio
nal efectiv, să examineze de urgen
tă planurile prezentate deja sau 
care urmează să fie prezentate în 
legătură cu această problemă, să stu
dieze căile de obţinere a unui pro
gres rapid în special în domeniul 
dezarmării nucleare, să continue, 
totodată, eforturile vizînd negocie
rea unor măsuri parţiale de dezar
mare.

In aceeaşi şedinţă a fost adoptat
— cu 112 voturi pentru, niciunul 
împotrivă şi o abţinere — un pro
iect de rezoluţie, elaborat de 21 de 
state, prin care se avertizează îm
potriva pericolului folosirii armelor 
chimice şi bacteriologice şi se cere 
secretarului general să întocmească 
un raport privind consecinţele posi
bile ale eventualei folosiri a aces
to r arme. Cel de-al treilea proiect 
de rezoluţie adoptat — elaborat de 
cele opt state neangajate participante 
la lucrările Comitetului de la Geneva
— cere tuturor ţărilor care nu au 
făcut încă acest lucru să adere fără 
întîrziere la Tratatul de interzicere 
a experienţelor nucleare în cele trei 
medii, cere statelor nucleare să în
ceteze experienţele în toate mediile 
şi solicită Comitetului „celor 18" să 
înceapă neîntîrziat elaborarea unui 
tratat de interzicere a experienţelor 
nucleare subterane. Acest document 
a întrunit 108 voturi pentru, niciu
nul împotrivă, şi şase abţineri.

In următoarele zile vor fi puse 
la vot celelalte documente prezenta
te în problemele dezarmării.

După cum a anunţat preşedintele 
Comitetului politic, Piero Vinci, de
legaţia sovietică l-a informat că nu 
va insista asupra supunerii la vot 
a proiectului său de rezoluţie In le: 
gătură cu memorandumul guvernului 
U.R.S.S., luînd în considerare faptul 
că în cursul dezbaterilor generale 
din comitet a fost subliniată impor
tanţa acestui document şi că proiec
tul de rezoluţie privind „Problema 
dezarmării generale şi totale" pre
vede trimiterea proceselor verbale 
ale acestor dezbateri Comitetului de 
Ia Geneva.

Vizita ministrulu 
de externe al României 
in R. 0 . Germană

Berlin 11 — Corespondentul Ager
pres, Şt. Deju, transmite: în cea de-a 
doua zi a vizitei sale oficiale în Re
publica Democrată Germană, minis
trul afacerilor externe al Republicii 
Socialiste România, Corneliu Mă- 
nescu, însoţit de adjunctul ministru
lui afacerilor externe al R.D.G., 
Oskar Fischer, amabasadorul R.D.G. 
în România, Ewald Moldt. şi de per
soane din conducerea Ministerului de 
Externe al R.D.G., precum şi de am
basadorul ţării noastre în R.D.G., 
Nicolae Ghenea, a vizitat poarta 
Brandenburg, aflată la graniţa cu 
Berlinul occidental. Aici, oaspeţii 
români au fost întîmpinaţi de ad
junctul Comandamentului militar al 
garnizoanei Berlin. După ce oaspeţii 
au ascultat explicaţiile, ministrul de 
externe român a semnat în cartea 
de onoare.

In continuarea vizitării capitalei 
R.D.G., ministrul afacerilor externe 
al României s-a oprit la marele şan

tier de construcţii din centrul Ber
linului — Alexanderplatz. A  fost vi
zitat, apoi şantierul noului hotel 
„Stadt Berlin", precum şi şantierul 
complexelor de locuinţe din centrul 
Berlinului.

La primăria oraşului, ministrul ro
mân a fost întîmpinat de primarul 
general al capitalei R.D.G., Herbert 
Fechner,

Corneliu Mănescu a semnat în car
tea de aur a primăriei, urînd succes 
populaţiei R.D.G. în munca şi lupta 
sa pentru apărarea cuceririlor revo
luţionare ale primului stat socialist 
al oamenilor muncii germani, pentru 
dezvoltarea şi înflorirea patriei lor 
socialiste.

în  după-amiaza zilei de 11 decem
brie, la sfediul ministerului afaceri
lor externe al R.D.G. au continuat 
convorbirile oficiale dintre ministrul 
de externe al Republicii Socialiste 
România şi Otto Winzer, ministrul 
de externe al R.D. Germane.

R. F. a Germaniei

Comuniştii propun o coaliţie 
a forţeior democratice

Bonn 11 (Agerpres). — într-o scri
soare deschisă adresată membrilor 
şi activiştilor P.S.D.G., Partidul Co
munist German propune stabilirea 
unei colaborări între social-demo- 
craţi, comunişti şi alte forţe demo
cratice din R.F. a Germaniei. Nă- 
zuim spre relaţii tovărăşeşti, baza
te pe încredere, cu membrii şi spri
jinitorii P.S.D.G., se subliniază în 
scrisoare. Fără înţelegerea între so- 
cial-democraţi şi comunişti, fără co
laborarea tuturor democraţilor din 
R.F.G. nu poate exista o evoluţie 
progresistă în interesele populaţiei 
muncitoare".

P.C. German propune întreprinde- 
. rea unor acţiuni comune în apli

carea hotărîrilor luate în comun. Ar 
prezenta, de asemenea, interes, se 
subliniază în scrisoare, un schimb 
de păreri privind politica de pace 
şi securitate în Europa.

„Cooperarea dintre socialişti şi 
comunişti în R.FG. — se spune în 
scrisoare — va pune în mişcare a- 
ceea forţă dinamică în stare să îm
piedice o nouă orientare greşită 
spre dreapta, va deschide larg porţi
le spre progres social, asigurînd 
R.F.G. un loc respectau, în familia 
popoarelor".

R.D. VIETNAM. O brigadă de salvare naţională lucrează Ia înlăturarea 
craterelor de bombe pentru a face posibilă circulaţia

Convorbirile de la Paris In problema vietnamezi

Delegaţia americană se cram
ponează de o masă pătrată

Şedinţa guvernului francez
Paris 11 (Agerprés). — Miercuri 

a avut loc şedinţa ordinară a Consi
liului de Miniştri al Franţei în 
cursul căreia ministrul de externe, 
Michel Debré, a prezentat o expu
nere asupra unor aspecte ale politi
cii franceze. Relatind despre dezba
terile guvernului, Joel le Theule, 
secretar pentru informaţii, a decla
rat: „Consiliul are sentimentul că 
situaţia din Orentul Mijlociu devi
ne din ce în ce mai preocupanlă". 
El a spus că, în opinia guvernului

francez, această situaţie ar trebui să 
comporte i;o soluţie internaţională, 
aşa cum a precoxrizat Franţa la în
ceputul conflictului".

în expunerea sa, ministrul Debré, 
a abordat şi criza din relaţiile fran- 
co-algeriene. El a afirmat că nego
cierile începute în vederea revi
zuirii unor aspecte ale acestor re
laţii au dat rezultate în problema 
mînii de lucru şi în cea a fiscalită
ţii, dar că chestiunile comerciale au 
prezentat un caracter mai delicat. 
Suspendarea negocierilor a interve
nit ca urmare a unui dezacord a- 
supra modului de abordare a pro
blemelor, partea franceză pronunţîn- 
du-se pentru o reglementare globală, 
iar partea algeriană pentru o exami
nare separată a problemei indem
nizaţiilor pentru naţionalizări. Debré 
şi-a exprimat speranţa că suspen
darea va fi de scurtă durată, şi 
convorbirile vor fi reluate cît mai 
curînd.

Paris 11 (Agerpres). — Intr-o con
ferinţă de presă ţinută miercuri, 
purtătorul de cuvînt al delegaţiei 
R.D. Vietnam, Nguyen Thanh Le, a 
făcut cunoscut că convorbirile din
tre reprezentanţii delegaţiilor R.D. 
Vietnam şi S.U.A., cu privire la 
procedura primei şedinţe a confe
rinţei în patru în problema viet
nameză sínt în impas. El a precizat 
că în cursul reuniunii de marţi din
tre reprezentanţii celor două dele
gaţii, partea americană a respins

propunerea nord-vietnameză cu pri
vire la desfăşurarea conferinţei în 
jurul unei mese pătrate. Purtătorul 
de cuvînt a adăugat că, pentru a 
grăbi lucrările pregătitoare, repre
zentantul R.D. Vietnam, colonelul 
Ha Van Lau, a avansat, de aseme
nea, ideea ca cele patru delegaţii să 
se aşeze fiecare la cite o masă, ce
le patru mese fiind dispuse în for
mă de romb sau de cerc. Reacţia a- 
mericană la această propunere nu 
a fost precizată.

Wilson răspunde opozifiei
Londra 11 (Agerpres). — într-o de

claraţie făcută marţi în Camera Co
munelor, primul ministru britanic, 
Harold Wilson, a dezminţit catego
ric zvonurile care au circulat în ul
timele zile la Londra şi în alte ca
pitale vest-europene, potrivit cărora 
el şi ministrul finanţelor, Roy Jen
kins, ar intenţiona să demisioneze, 
iar lira sterlină ar putea fi din nou 
devalorizată. Wilson l-a acuzat pe 
liderul opoziţiei conservatoare, Ed
ward Heath, că încearcă să obţină 
un „capital politic" din răspândirea 
acestor zvonuri. El a menţionat că 
valoarea reală a lirei sterline de
pinde de progresele realizate în re
dresarea balanţei de plăţi britanice.

Declaraţia premierului englez — 
subliniază observatorii politici — 
poate fi interpretată, totodată, ca un 
răspuns la propunerile avansate de 
anumite personalităţi politice în le
gătură cu formarea unul guvern de 
coaliţie care să scoată Anglia din 
impasul economic. Se ştie că prin
tre cei ce au sugerat o asemenea 
alternativă este şi fostul ministru al 
Commonwealthului din guvernul 
conservator, Duncan Sandys, care 
s-a pronunţat pentru constituirea 
unui „guvern al salvării publice". Se 
pare că zvonurile amintite au pro

vocat o iritare deosebită în rîndul 
deputaţilor laburişti, care, potrivit 
observatorilor politici, ar putea de
clanşa în curînd un contraatac, pen
tru a-şi manifesta opoziţia categorică 
faţă de asemenea propuneri.

R.S. CEHOSLOVACĂ. Combinatul de cărbune brun din Vresova este a doua 
construcţie, ca mărime, din Cehoslovacia. Vedere parţială a combinatului

America la t in ă : CAUA EFORTULUI COMUN
In America Latină există, sau se 

află pe cale de a se constitui, mai 
multe aşa-numite zone de integrare 
economică: Piaţa comună a Americii 
Centrale, Asociaţia liberului schimb, 
Comunitatea ţărilor din bazinul lui 
Rio de la Plata şi cel al Amazoanelor 
etc. Ideea creării acestor zone s-a 
născut sub influenta unor factori mul
tipli. In faza acordurilor şi a punerii 
în mişcare a diferitelor mecanisme 
au intrat în acţiune elementele noi 
generate de conjuctura politică, de 
particularităţile regiunii, sau carac
teristicile social-economice ale ţări
lor membre. Ar fi dificil de susţinut 
ipoteza potrivit căreia consideraţiu- 
nile de ordin politic au jucat rolul 
determinant în luarea unor astfel de 
initiative. Ce-i drept, adesea se vor
beşte, şi nu fără temei, de dorinţa 
statelor latino-americane de a re
zista deschis unei subordonări eco
nomice intolerabile din partea capi
talului străin, dar această idee nu 
este încă dublată de o viziune pre
cisă şi de o perspectivă pe termen 
scurt suficient de netă, care să o 
confirme.

Comunitatea Americii Centrale, 
care înglobează mai multe ţări mici, 
a fost creată mai ales pentru a men
ţine preţul produselor tropicale pe 
piaţa mondială. Acest obiectiv a

constituit un stimulent foarte puter
nic şi comunitatea, care a parcurs 
deja cîteva etape, este una din zo
nele cele mai integrate ale Americii 
Latine. Ţările latino-americane au 
reacţionat relativ rapid şi energic 
la crearea celor două comunităţi 
vest-europene, organizîndu-se în ca
drul Asociaţiei liberului schimb. La 
început ele şi-au propus să prevină 
degradarea condiţiilor de vînzare a 
produselor lor de export; în special, 
pe pieţele vest-europene; apoi s-a 
trecut la elaborarea unui plan de 
integrare economică a întregii Ame- 
rici de Sud. Dar, decepţiile nu s-au 
lăsat aşteptate: s-a putut uşor cons
tata că cei favorizaţi sínt membrii 
mai puternici. Ameninţate de izolare, 
Argentina şi Brazilia au lansat ideea 
unei asociaţii a ţărilor din bazinul 
din la Plata şi cel al Amazoanelor. 
Ţinînd seama de situaţia economi- 
co-geografică a acestor regiuni şi 
de imensele lor bogăţii naturale, 
ideea nu poate fi subapreciată. To
tuşi, în conjunctura actuală ea este 
primită cu anumite rezerve. în timp 
ce unele progrese au fost înregistrate 
în cazul asociaţiei bazinului la Plata, 
regruparea ţărilor din zona Amazoa
nelor este numai o dorinţă.

Ceea ce interesează azi mai mult 
ţările latino-americane nu este de a

şti dacă Asociaţia liberului schimb 
va fi formula cea mai indicată, sau 
dacă formele existente vor fi căile 
de acces convergente către emanci
parea economică a întregii Americi 
Latine. Ele se arată tot mai preocu
pate în găsirea acelor soluţii care 
să corespundă specificului lor. Orice 
formă sau idee nouă este reflectarea 
directă a stării de lucruri existentă 
în fiecare ţară, precum şi a rapor
tului dintre forţele şi interesele fac
torilor interiori şi cei exteriori. O 
serie de economişti latino-americani 
consideră că unirea eforturilor în 
cadrul acestor asociaţii este urmarea 
firească a actualei revoluţii tehnico- 
ştiinţifice, că aşa numitele zone de 
integrare nu reprezintă numai un 
reflex de apărare faţă de ţările dez
voltate, ci şi o cerinţă a expansiunii 
forţelor şi resurselor lor naţionale. 
Pentru cele mai multe ţări latino- 
americane, participarea la aceste 
asociaţii presupune în primul rînd 
schimbarea structurilor social-econo
mice de acum depăşite. Rămîne însă 
de văzut în ce măsură actualele 
forme de asociere vor putea satis
face acest deziderat. Timpul rămîne 
deci o piatră de încercare a viabili
tăţii fiecăruia dintre ele.

GH. CERCELESCU

Noi incidente israeliano-arabe
La capătul mai multor zile de acal

mie, noi incidente au fost înregis
trate în cursul zilei de 10 decem
brie între forţele armate ale unor 
ţări arabe şi cele israeliene.

Un purtător de cuvînd iordanian 
a anunţat că o escadrilă de avioane 
israeliene a zburat deasupra regiu
nii Matrac, din nordul ţării. împo
triva acesteia a intrat în  acţiune ar
tileria antiaeriană — transmit agen
ţiile de presă. Un purtător de cu
vînt al forţelor armate irakiene sta
ţionate în Iordania a anunţat, de 
asemenea, că a fost doborît un 
avion israelian, care împreună cu 
alte trei avioane violase spaţiul 
aerian, efectuînd o misiune de re 
cunoaştere asupra părţii de nord a 
ţării. Totodată, în mai multe puncte

ale liniei de încetare a focului din
tre Iordania şi Israel au avut loc 
schimburi de focuri. Anunţînd aceste 
incidente, purtătorul de cuvînt din 
Tel Aviv afirmă că patrulele israe
liene au deschis focul ca răspuns la 
tirul de arme automate şi antitanc 
provenit de pe teritoriul iordanian. 
La Amman acest incident a fost pre
zentat ca un act de ripostă la acţiu
nea militarilor israelieni.

Un comunicat dat publicităţii la 
Tel Aviv face cunoscut că între 
avioane israeliene şi egiptene a avut 
loc o scurtă luptă aeriană la sud de 
Sharm el Seik, în sudul Sinaiulpi; se 
afirmă că un avion egiptean a fost 
doborît. Pînă în prezent, la Cairo 
nu s-a anunţat nimic oficial în legă
tură cu acest incident.

Generalul Gowon relansează 
ideea tratativelor cu liderii biatrezi

Lagos 11 (Agerpres). — Postul de 
radio Lagos a anunţat că generalul 
Yakubu Gowon, şeful guvernului 
federal nigerian, a adresat un me
saj împăratului Etiopiei, Haile Se
lassie, în care a reafirmat dorinţa 
ţării sale de a relua tratativele cu 
liderii biafrezi, pe baza rezoluţiilor 
conferinţei la nivel înalt a ţărilor 
membre ale Organizaţiei Statelor A- 
fricane, desfăşurată în luna septem
brie la Alger. Radio Lagos a preci
zat că una din aceste rezoluţii con
damnă orice tentativă de secesiune 
în cadrul unui stat african consti
tuit.

Lagos 11 (Agerpres). — In capi
tala nigeriană a fost dat publicităţii 
un raport alcătuit de reprezentanţii 
Organizaţiei Unităţii Africane, care 
au făcut parte din echipa interna
ţională de observatori, veniţi în Ni
geria pentru a examina la faţa lo
cului dacă acuzaţia de „genocid" a- 
dusă de biafrezi armatei federale co

respunde sau nu realităţii. Raportul 
precizează că reprezentanţii O.U.A, 
„nu au remarcat nici un element ca 
rş  să indice o comportare necores 
punzătoare a trupelor federale îm 
potriva populaţiei Ibo sau a orică 
rui alt grup etnic din ţară".

In cadrul conferinţei de presă ca 
re a avut loc cu ocazia publicării 
raportului, observatorii Organizaţiei 
Unităţii Africane au subliniat insu, 
ficienţa acţiunilor Crucii Roşii Inter 
naţionale, accentuînd îndeosebi lip 
sa de coordonare a acesteia cu Cru 
cea Roşie nigeriană. Ei s-au pro 
nunţat pentru o dezangajare pro 
gresivă a Crucii Roşii Internationale 
şi preluarea treptată a operaţiuni 
lor de aprovizionare a populaţie 
din Nigeria federala de Crucea Ro 
şie nigeriană. Totodată, reprezen 
tanţii O.U.A. au recomandat parii 
ciparea ţărilor membre ale acestei 
organizaţii la acţiunile umanitare 
pentru ajutorarea populaţiei nige- 
riene.

Kenya

Cinci ani de 
independenţă

Nairobi 11 (Agerpres). — La 12 
decembrie, poporul din Kenya săr
bătoreşte cinci ani de la procla
marea independentei ţării, perioadă 
care a marcat succese însemnate pe 
calea dezvoltării. In domeniul agri
culturii a sporit producţia de cafea, 
principalul articol de export al ţă
rii, iar producţia de grîu şi porumb 
a cunoscut o creştere de 50 la sută 
faţă de anul 1963. întreprinderile 
industriale construite în ţară reuşesc 
în numeroase sectoare să asigure nu 
numai consumul intern, dar şi ne
voile statelor vecine din Africa o- 
rientală.

Cu toate acestea, în faţa Kényéi 
se mai află numeroase probleme ne
rezolvate care constituie o piedică în 
dezvoltarea ei economică. Printre 
acestea se numără şi lipsa acută de 
pămînt. Uriaşe latifundii continuă să 
aparţină unor coloni, în timp ce mii 
de ţărani africani sínt lipsiţi cu to
tul de pămînt. Acest fenomen are 
consecinţe grave, determinînd ră- 
mînerea în urmă a statului, îngusta
rea pieţei interne, creşterea şoma
jului etc. Incercînd să pună capăt 
acestei stări de lucruri, guvernul 
Kényéi continuă politica sa de răs
cumpărare treptată a terenurilor a- 
parţinînd fermierilor albi, care sínt 
apoi repartizate ţăranilor africani, 
şi de sprijinire a cooperativelor a- 
gricole create.

Politica externă a Kényéi indepen
dente se bazează pe principiile neu
tralităţii. In Organizaţia Naţiunilor 
Unite şi în alte foruri internaţionale, 
reprezentanţii ei se pronunţă împo
triva cursei înarmărilor, pentru pa
ce, pentru eliminarea definitivă a 
colonialismului de pe continentul ne
gru.

Coordonate
universale

0  La Palatul Naţiunilor din Ge
neva s-au deschils lucrările celei de-a 
20-a sesiuni a Comitetului pentru 
problemele agricole de pe lîngă Co
misia Economică O.N.U. pentru 
Europa. Participanţii vor studia în
deosebi dezvoltarea recentă a co
merţului cu produse agricole în 
Europa.

Se vor examina, de asemenea, 
perspectivele pe termen scurt ale 
producţiei şi comerţului de cereale, 
carne, vite, păsări, ouă şi produse 
lactate.

0  Cunoscutul scriitor american 
John Steinbeck, laureat al premiului 
Nobel pentru literatură şi al Premiu
lui Pulitzer, este grav bolnav la lo
cuinţa sa din cartierul newyorkez 
Manhattan. S-a anunţat că Steinbeck, 
care este în  vîrstă de 66 de ani, a 
suferit un atao de cord. Anul trecut, 
el a fost supus unei intervenţii chi
rurgicale.

John Steinbeck a fost distins cu 
Premiul Nobel în anul 1962 pentru 
întreaga sa creaţie literară, în  rîn- 
durile căreia figurează romanele 
„Fructele miniéi", „Drumul tutunu
lui", „Iarna vrajbei noastre".

0  Poliţia din Belő Horizonte 
(Brazilia) a anunţat că şase persoane 
s-au înecat, iar cîteva localităţi sínt 
izolate şi invadate de şerpi veninoşi, ’ 
ca urmare a inundaţiilor provocate 
de ploile torenţiale. Aproximativ 500 
de familii au rămas fără alimente şi 
adăpost. Avioanele nu pot ateriza 
în zona inundată. Cel mai mare peri
col planează asupra localităţii Ma- 
chacalis din cauza şerpilor veninoşi 
care mişună pe străzile acoperite de 
ape.

0  In capitala Pakistanului de est 
au continuat miercuri demonstraţiile 
organizate de opoziţie împotriva po
liticii promovate de actualul guvern 
al ţării şi pentru eliberarea lui 
Zulficar Ali Bhutto, fost ministru de 
externe, arestat în urmă cu două 
săptămîni. Intre demonstranţi ş iv  
forţele poliţieneşti, mobilizate pentru 
restabilirea ordinii au avut loc 
ciocniri violente. După cum relatează 
corespondentul agenţiei France Pres- 
'se, două persoane au fost ucise, şi 
alte cinci grav rănite în timpul in
cidentelor.

e
0  Ludwig Van Moos a fost ales 

miercuri preşedinte al Confederaţiei 
Elveţiene pe anul 1969, iar Hans 
Peter Tschudi — vicepreşedinte al 
Confederaţiei.

Potrivit tradiţiei, cei şapte membri 
ai guvernului federal elveţian asi
gură fiecare pe o perioadă de un an 
preşedinţia Confederaţiei Elveţiene. 
Consiliul naţional şi Consiliul state
lor întrunite în „Adunarea federală" 
au desemnat, în consecinţă, pe mi
nistrul justiţiei să îndeplinească func
ţia de preşedinte, iar pe ministrul 
de interne — pe cea de vicepreşe
dinte.

0  Primul ministru al Turciei, Su
leyman Demirel, a anunţat o rema
niere ministerială ca urmare a unor 
divergenţe ivite în cadrul Partidului 
justiţiei. El a acceptat demisiile mi
nistrului muncii, Ali Naili Érdem, şi 
a ministrului vămilor şi monopoluri
lor, Ibrahim Tekin, ambii membri ai 
aripii de dreapta a Partidului jus
tiţiei.

Premierul turc a anunţat, pe de 
altă parte, că viitoarele alegeri ge
nerale vor avea loc la 12 octom
brie 1969.

0  Thomas Charles Fuller, în vîrs
tă de 19 ani, a fost condamnat marţi 
la o pedeapsă de . . .  190 ani închi
soare, pentru uciderea a cinci copii, 
membri ai aceleiaşi familii. Crima a 
avut loc la 27 aprilie, cînd Fuller, 
care dorea să se căsătorească cu 
Edna Louise Cox, în vîrstă de 16 ani, 
nu a primit consimţămîntul părinţilor 
fetei. Furios de acest refuz, el a 
ucis cu un revolver trei fraţi şî două 
surori ale tinerei fete, la ferma ta
tălui ei, William Cox. Pedeapsa ca
pitală nu a fost aplicată ca urmare 
a intervenţiei psihiatrilor. Aceştia au 
opiniat că, în ciuda enormităţii a- 
cestei crime, Fuller poate fi consi
derat încă . . .  „recuperabil" pentru 
societate.

0 nouă calamitate naturală
loveşte Iranul

Teheran 11 (Ager
pres). In capitala ira
niană încep să so
sească informaţii tot 
mai amănunţite des
pre ravagiile produse 
de inundaţiile catas
trofale din provincia 
Fars, relatează cores
pondentul agenţiei 
France Presse Se a- 
preciază că numărul 
victimelor trece de o 
sută. Se pare că cel 
mai puternic a fost 
afectat oraşul Lar, a- 
bia refăcut după ce 
fusese distrus aproa
pe în întregime în

timpul puternicului 
cutremur de pămînt 
din 1960. Oraşul este 
traversat de un rîu, 
care, în urma unor 
ploi de o violenţă 
neobişnuită în aceste 
regiuni, s-a revărsat, 
inundînd peste 200 de 
case. Victimele, sur
prinse în timpul som
nului, n-au avut po
sibilitatea să pără
sească locuinţele.

Străzile oraşului 
sínt acoperite acum 
cu un strat de pie
tre şi mîl, a cărui 
grosime depăşeşte

treizeci de centime
tri.

Inundaţii au avut 
loc în întreaga pro
vincie Fars, scrie co
respondentul agenţiei 
citate, şi pînă în p re
zent nu se poate sta
bili numărul victime
lor şi pagubelor pro
vocate de ape. Toate 
legăturile feroviare 
şi rutiere dintre a- 
ceasta provincie ş 
restul ţării au fost în 
trerupte, iar cei si 
nistrati pot fi apro 
vizionaţi numai cu 
elicopterele.
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